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DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft sectie 32 – FOD Economie, 
kmo, Middenstand en Energie (partim: Relance en 
strategische investeringen) van het ontwerp van alge-
mene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2021 
(DOC 55 1578/001), alsook de daaraan gerelateerde 
verantwoording en beleidsnota (DOC 55 1579/016 en 
1580/006) besproken tijdens haar vergadering van 25 no-
vember 2020. Tegelijkertijd werd ook de beleidsverklaring 
van de minister (DOC 55 1610/016) besproken.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING VAN DE 
STAATSSECRETARIS VOOR RELANCE EN 

STRATEGISCHE INVESTERINGEN

Het regeerakkoord voorziet in de uitwerking van een 
herstel- en investeringsplan in overleg met de gewesten, 
de gemeenschappen en de lokale overheden.

Dat herstel- en investeringsplan moet onze econo-
mie een krachtige impuls geven en ervoor zorgen dat 
onze ondernemingen hun orderboeken weer kunnen 
vullen, dat er weer banen worden gecreëerd en dat de 
overgang naar een koolstofarme economie zich sneller 
kan voltrekken.

Met dit plan streeft de regering twee doelstellingen 
na. Ten eerste, de gevolgen van de coronacrisis voor 
onze economie beperken. Ten tweede, de structurele 
uitdagingen van ons land aangaan, Zoals de transitie 
naar een koolstofarme en digitale economie; de ver-
nieuwing van onze infrastructuur en het verbeteren van 
onze productiviteit.

Het herstelplan moet de mogelijkheid bieden de 
samenleving van morgen vorm te geven. De staats-
secretaris geeft aan dat hij dat plan wil aanwenden om 
de veerkracht van de samenleving te versterken in het 
licht van de almaar sneller evoluerende uitdagingen op 
sociaal vlak en op het vlak van gezondheid, milieu en 
digitalisering. Om het hoofd te kunnen bieden aan de 
toenemende systeemcrisissen is de geschikte infrastruc-
tuur vereist. De gezondheidscrisis heeft nooit geziene 
maatschappelijke en menselijke gevolgen, maar de 
huidige periode dient zich aan als een geschikt moment 
om opnieuw te investeren.

Er moet onverwijld worden overgegaan tot de voor-
bereiding van dat plan.

Inzake overheidsinvesteringen loopt België reeds al 
te lang achter in vergelijking met de Europese buren. 

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 32 – SPF 
Économie, PME, Classes moyennes et Énergie (partim: 
Relance et Investissements stratégiques) du projet de 
budget général des dépenses pour l’année budgétaire 
2021 (DOC 55 1578/001), ainsi que sa justification et 
la note de politique y afférente (DOC 55 1579/016 et 
1580/06) au cours de sa réunion du 25 novembre 2020. 
Votre commission a examiné simultanément l’exposé 
d’orientation politique du secrétaire d’État (DOC 55 
1610/016).

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF DU SECRÉTAIRE 
D’ÉTAT POUR LA RELANCE ET 

LES INVESTISSEMENTS STRATÉGIQUES

“L’accord de gouvernement prévoit la rédaction d’un 
plan de relance et d’investissements, en concertation 
avec les régions, communautés et pouvoirs locaux.

Ce plan de relance et d’investissements doit nous 
permettre de donner un puissant coup de fouet à notre 
économie, aider nos entreprises à remplir à nouveau leurs 
carnets de commandes, stimuler la création d’emplois et 
accélérer la transition vers une économie bas carbone.

Le gouvernement poursuit deux objectifs au travers de 
ce plan. Premièrement, il souhaite limiter l’impact de la 
crise de coronavirus sur notre économie. Deuxièmement, 
il souhaite répondre aux défis structurels de notre pays. 
Exemples: transition vers une économie numérique et 
à faible intensité de carbone; renouvellement de nos 
infrastructures et amélioration de notre productivité.

Notre plan de relance doit nous permettre de façon-
ner la société de demain. Notre ambition est d’utiliser 
ce plan comme le moyen de renforcer la résilience de 
notre société face à l’accélération des défis sociaux, 
sanitaires, environnementaux et digitaux. Les crises 
systémiques vont se multiplier. Il faudra donc posséder 
les infrastructures pour opposer de la résilience face à 
ces crises. La crise sanitaire a eu des conséquences 
sociale et humaines sans précédent mais la période qui 
se présente maintenant constitue un moment opportun 
pour réinvestir.

Nous devons nous atteler à la préparation de ce plan 
sans plus attendre.

Nous sommes depuis trop longtemps à la traîne par rap-
port à nos voisins européens en matière d’investissement 
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Alleen al tijdens de laatste twee decennia heeft ons land 
ter zake een tekort van bijna 70 miljard euro opgebouwd 
ten opzichte van het Europese gemiddelde.

De ambitie van de regering is de overheidsinveste-
ringen te verhogen. Van 2,6 % vandaag, tot 3,5 % van 
het bbp (bruto binnenlandse product) in 2024, en zelfs 
4,0 % in 2030. Dit betekent een stijging van de over-
heidsinvesteringen met 13,1 miljard euro in de periode 
2020-2024.

Thans zijn de omstandigheden om een ambitieus 
Herstel- en Investeringsplan tot stand te brengen gun-
stig: de intrestvoeten zijn historisch laag, het Europees 
budgettair kader werd tijdelijk versoepeld en er werden 
op Europees vlak aanzienlijke financiële middelen vrijge-
maakt om de lidstaten te steunen bij hun inspanningen 
om het herstel te bewerkstelligen. De macro-economische 
context zal aan het einde van de crisis een hefboomef-
fect hebben op de overheidsinvesteringen.

Het is belangrijk het herstel nu al voor te bereiden. 
Zo kunnen we de investeringen uitvoeren wanneer de 
gezondheidscrisis onder controle is.

België heeft bij de voorbereiding van zijn herstelplan 
achterstand opgelopen ten opzichte van zijn Europese 
buren. De lange regeringsvorming is daar niet vreemd 
aan. De staatssecretaris wil die achterstand zo snel 
mogelijk wegwerken. Daarom werden de jongste weken 
grote inspanningen geleverd om de structuur en de 
werkmethode voor de uitwerking van het plan te bepalen. 
De eerste werkgroepen zijn deze week samengekomen 
om de investerings- en hervormingsprojecten die door 
alle deelstaten worden voorgesteld alvast te bespreken 
en te verfijnen.

De Europese Commissie kent België aanzienlijke 
middelen toe, maar daar staan verplichtingen en strikte 
termijnen tegenover.

Het herstelplan zal vijf strategische krachtlijnen 
omvatten.

De projecten van het herstelplan zijn opgedeeld in 
vijf strategische domeinen: Klimaat en duurzaamheid, 
Digitale transformatie, Mobiliteit, Inclusiviteit en Solidariteit, 
alsook Productiviteit.

1. Klimaat en duurzaamheid

Deze eerste krachtlijn zal zich toespitsen op meerdere 
politieke prioriteiten die het land de mogelijkheid zullen 
bieden in te spelen op de uitdaging van de ecologische 

public. Sur les deux dernières décennies seulement, la 
Belgique a accumulé un déficit d’investissement public 
de près de 70 milliards d’euros par rapport à la moyenne 
européenne.

L’ambition du gouvernement est d’augmenter les 
investissements des pouvoirs publics afin qu’ils passent 
de 2,6 % aujourd’hui à 3,5 % du PIB (produit intérieur 
brut) en 2024, voire à 4,0 % en 2030. Cela représente 
une augmentation des investissements des pouvoirs 
publics de 13,1 milliards d’euros sur la période 2020-2024.

Aujourd’hui, les conditions sont favorables à l’éta-
blissement d’un Plan de relance et d’investissements 
ambitieux: les taux d’emprunt sont à des niveaux his-
toriquement bas, le cadre budgétaire européen a été 
temporairement assoupli, et d’importants instruments 
financiers ont été déployés au niveau européen pour 
soutenir les États membres dans leurs efforts de relance. 
Le contexte macro-économique en sortie de crise aura 
un effet multiplicateur sur les investissements publics.

Il est important de se préparer à la reprise dès à pré-
sent. Cela nous permettra de faire les investissements 
nécessaires lorsque la crise sanitaire sera sous contrôle.

La Belgique a pris du retard dans la préparation de 
son plan de relance en comparaison de ses voisins euro-
péens. La longue période de formation du gouvernement 
n’y est pas étrangère. Mon ambition est de combler ce 
retard au plus vite. C’est pourquoi d’importants efforts 
ont été déployés ces dernières semaines pour définir 
la structure et la méthode de travail pour l’élaboration 
du plan. Les premiers groupes de travail se sont réunis 
cette semaine pour discuter et affiner déjà les projets 
d’investissements et de réforme proposés par toutes 
les entités.

La Commission européenne donne des moyens 
importants à notre pays mais avec des impératifs et des 
échéances précises.

Le plan de relance sera articulé en cinq axes 
stratégiques.

Les projets du plan de relance sont divisés en cinq 
domaines stratégiques: Climat et durabilité, transformation 
numérique, mobilité, inclusion / solidarité et productivité.

1. Climat et durabilité

Ce premier axe se concentrera sur plusieurs priorités 
politiques permettant à notre pays de répondre au défi 
de la transition écologique, avec en toile de fond nos 
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transitie, rekening houdend met de Belgische internatio-
nale verbintenissen ter zake en het Nationaal Energie- en 
Klimaatplan.

2. Digitale transformatie

Om de uitdaging van de digitale transitie aan te gaan, 
zal eerst en vooral worden gezorgd voor een draagvlak 
bij de burgers voor de uitrol van het 5G-netwerk en zal 
de ontwikkeling van glasvezel gewaarborgd blijven, om 
meer gegevens te kunnen verwerken. Dat is van groot 
belang voor de jeugd en voor wie zich beroepsmatig op 
de digitale transitie toelegt.

Tevens zullen innovaties in nichesectoren worden 
ondersteund en zal een open-datastrategie voor de 
overheid worden uitgebouwd.

3. Mobiliteit

Deze derde krachtlijn zal zich toespitsen op de be-
leidsprioriteiten die België de mogelijkheid bieden werk 
te maken van de mobiliteit van de toekomst. In samen-
werking met de deelstaten wordt steun geboden aan 
een modal shift naar duurzame mobiliteit en aan een 
transitie naar een koolstofarme economie.

Samen met de deelstaten zal steun worden geboden 
aan een modal shift naar duurzame mobiliteit. De federale 
regering zal bijvoorbeeld extra investeren in het spoor.

4. Inclusiviteit en solidariteit

De huidige gezondheidssituatie biedt een nieuwe kijk 

op het belang van het Belgische stelsel inzake gezond-
heidszorg en sociale bescherming. Er moet permanent 
worden geïnvesteerd in de gezondheidszorg, het zorg-
personeel en de zorginfrastructuur.

Op dat vlak wordt ernaar gestreefd de capaciteit van 
onze zorg af te stemmen op de noden.

Daarnaast zal werk worden gemaakt van de vaar-
digheden van onze werknemers, samen met de sociale 
partners en de deelstaten.

Ten slotte zal een antwoord worden geboden op de 
uitdaging inzake de inclusie van de meer kwetsbare 
groepen, door bijzondere aandacht te besteden aan de 
digitale kloof, alsook door sneller werk te maken van de 
“wijken van de toekomst”.

engagements internationaux en la matière et le Plan 
national énergie-climat.

2. Transformation numérique

En réponse au défi de la transition numérique, nous 
veillerons tout d’abord à assurer l’adhésion des citoyens 
au déploiement de la 5G et continuerons à garantir le 
développement de la fibre optique, afin de permettre 
une plus grande capacité de traitement des données. 
Il s’agit d’un enjeu essentiel pour la jeunesse et pour 
les travailleurs en transition numérique.

Nous soutiendrons également les innovations dans 
des secteurs de niche et développerons une stratégie 
de données ouvertes pour les autorités publiques.

3. Mobilité

Ce troisième axe se concentrera sur les priorités poli-
tiques permettant à notre pays d’appréhender la mobilité 
de demain. En collaboration avec les entités fédérées, 
nous supporterons un transfert modal vers des modes 
de mobilité durable et soutiendrons la transition vers 
une économie bas carbone.

Avec les entités fédérées, nous soutiendrons un 
“transfert modal” vers la mobilité durable. Par exemple, 
le gouvernement fédéral fera des investissements sup-
plémentaires dans les chemins de fer.

4. Inclusivité et solidarité

La situation sanitaire que nous vivons permet de poser 

un regard nouveau sur l’importance de notre système de 
soins de santé et de protection sociale. Il est nécessaire 
d’investir de manière continue dans les soins de santé, 
le personnel et les infrastructures sanitaires.

Dans ce domaine, nous voulons adapter la capacité 
de nos soins aux besoins.

En outre, nous travaillerons sur les compétences de 
nos employés, en collaboration avec les partenaires 
sociaux et les entités fédérées.

Enfin, nous répondrons au défi de l’inclusion des 
groupes plus vulnérables en accordant une attention 
toute particulière à la question de la fracture numérique, 
ainsi qu’en accélérant la création de “quartiers du futur”.
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5. Productiviteit

De laatste krachtlijn betreft maatregelen die het zaken-
klimaat in België verbeteren voor bedrijven, ondernemers 
en zelfstandigen.

Voor het Herstel- en Investeringsplan zullen alle 
beschikbare financieringsbronnen, meer bepaald de 
Europese, optimaal moeten worden aangewend.

Een van deze financieringsbronnen is de Recovery 
and Resilience Facility. Om deze subsidies te krijgen, 
moet België tegen 30 april een plan voorleggen aan de 
Europese Commissie.

Dat Plan voor Herstel en Veerkracht moet een ge-
meenschappelijk project van het federaal niveau en 
de deelstaten zijn. Het federaal niveau zal het plan op 
Belgisch niveau coördineren. Het PHV bevat projecten 
inzake investeringen en structurele hervormingen die 
tot augustus 2026 zullen lopen en waarvoor financiële 
steun aan de Recovery & Resilience Facility zal worden 
gevraagd.

Naast deze subsidies zal op zoek worden gegaan 
naar alle mogelijke financieringsbronnen:

1. de Federale Staat zal middelen vrijmaken voor 
investeringen van het herstelplan;

2. samen met de FPIM (Federale Participatie- en 
Investeringsmaatschappij) zal een transformatiefonds 
worden opgericht;

3. ten slotte zullen maximaal privéinvesteringen wor-
den aangetrokken via innovatieve samenwerking zoals 
de energieprestatiecontracten.

Werkwijze

De methode voor de opmaak van het Herstel- en 

Investeringsplan zal gebaseerd zijn op drie richtsnoe-
ren: transversaliteit, inclusiviteit en transparantie. Voor 
het Plan zal intensief overleg worden gepleegd tussen 
de leden van de federale regering en de deelstaten 
(transversaliteit).

Het plan zal tevens worden uitgewerkt in overleg met 
de sociale partners. Er zal in dialoog worden gegaan 
met overlegorganen zoals de Centrale Raad voor het 
Bedrijfsleven en de Federale Raad voor Duurzame 
Ontwikkeling (inclusiviteit).

Tot slot zal bij de uitwerking van het plan zoveel mo-
gelijk transparantie aan de dag worden gelegd; er zal 

5. Productivité

Ce dernier point porte sur des mesures visant à 
améliorer le climat des affaires en Belgique pour les 
entreprises, les entrepreneurs et les indépendants.

Le Plan de relance et d’investissements devra s’ap-
puyer sur une mobilisation optimale de toutes les sources 
de financement disponibles, notamment européennes.

L’une de ces sources de financement sera l’instrument 
pour la reprise et la résilience “Recovery & Resilience 
Facility”. Pour obtenir ces subventions, la Belgique 
devra soumettre un plan à la Commission européenne 
avant le 30 avril.

Ce Plan pour la Reprise et la Résilience devra être 
commun au niveau fédéral et aux entités fédérées. Le 
niveau fédéral sera en charge de la coordination du plan 
au niveau belge. Ce PRR contiendra les projets d’inves-
tissements et de réformes structurelles jusqu’en août 
2026 pour lesquels un soutien financier est demandé 
au titre de cette Facilité.

En complément de ces subsides, nous chercherons à 
identifier toutes les sources de financement potentielles:

1. L’État fédéral va prévoir des moyens pour les inves-
tissements du plan de relance.

2. Nous créerons un fonds de transformation 
avec la SFPI (Société Fédérale de Participations et 
d’Investissement).

3. Enfin, nous mobiliserons un maximum d’investis-
sements privés grâce à des partenariats innovants tels 
que les contrats de performance énergétique.

Méthode de travail

La méthode d’élaboration du Plan de relance se 

fondera sur trois lignes directrices: transversalité, inclu-
sivité et transparence. Le Plan s’appuiera sur une forte 
concertation entre les membres du gouvernement fédéral 
et avec les entités fédérées (transversalité).

Il sera également co-construit avec les partenaires 
sociaux et s’appuiera sur un dialogue avec les organes 
de consultation institués, notamment le Conseil central 
de l’économie et le Conseil fédéral du développement 
durable (inclusivité).

Enfin, le processus d’élaboration du plan se fera 
avec une transparence maximale, basée notamment 
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met name regelmatig verslag worden uitgebracht aan 
de stakeholders en de burgers.

Bij het redactiewerk wordt op vier niveaus gewerkt:

1. met betrekking tot de vijf krachtlijnen zal in vijf 

werkgroepen per hervorming of investering een fiche 
worden opgesteld;

2. deze fiches worden geanalyseerd in drie functionele 
werkgroepen:

— de werkgroep “Financiën” beki jk t  a l le 
financieringsopties;

— de werkgroep “Impact” zal de economische impact 
van de projecten nagaan, alsook hun bijdrage aan een 
digitale en ecologische transitie;

— de werkgroep “Internationale Uitstraling” bekijkt 
hoe het herstelplan ons land aantrekkelijker kan maken 
in vergelijking met buitenlandse markten en buurlanden;

3. de verschillende fiches worden vervolgens sa-
mengevoegd en geordend door de beleidscel van de 
staatssecretaris. De bedoeling is structuur aan te brengen 
in het project dat aan de Europese Commissie moet 
worden voorgelegd;

4. de opeenvolgende ontwerpen van het PHV zullen 
worden voorgelegd aan een politiek begeleidingscomité, 
bestaande uit vertegenwoordigers van de federale re-
gering en de deelstaten.

Er zullen geregeld tussentijdse verslagen met de 
ontwerpen van het PHV worden voorgelegd aan de 
Ministerraad en het Overlegcomité. De eindversie van 
het PHV moet tevens worden goedgekeurd door de 
Ministerraad en door het Overlegcomité, vooraleer het 
definitief bij de Europese Commissie wordt ingediend.

Volgende stappen

De aanpak en de structuur van het herstelplan werden 
maandag door het Overlegcomité goedgekeurd.

De thematische werkgroepen zitten deze week bijeen 
om de fiches met hervormingen en investeringen te 
bespreken. De beleidscel van de staatssecretaris zal 
alle bijdragen verzamelen om er een coherent geheel 
van te maken.

Dit eerste ontwerp zal voor goedkeuring aan het politiek 
begeleidingscomité worden voorgelegd, en vervolgens 
ook aan de Ministerraad en het Overlegcomité. Daarna 

sur un rapportage régulier vers les parties prenantes 
et les citoyens.

Lors de sa rédaction, nous travaillerons à 4 niveaux:

1. Pour les cinq domaines, nous établirons une fiche 

par réforme ou investissement dans 5 groupes de travail.

2. Ces fiches seront analysées dans trois groupes 
de travail fonctionnels.

— Le groupe de travail “Finances” examinera toutes 
les possibilités de financement.

— Le groupe de travail “Impact” étudiera l’impact 
économique des projets. Il examinera également leur 
contribution à une transition numérique et écologique.

— Le groupe de travail “Rayonnement international” 
examinera comment le plan de relance peut rendre notre 
pays plus attractif par rapport aux marchés étrangers 
et aux pays voisins.

3. Les différentes fiches seront ensuite agrégées et 
structurées par mon équipe. Le but est cde structurer le 
projet à présenter à la Commission européenne.

4. Les projets de PRR successifs seront soumis à 
un comité d’accompagnement politique, composé de 
représentants du gouvernement fédéral et des entités 
fédérées.

Des rapports d’étape accompagnés de projets de PRR 
seront soumis régulièrement au Conseil des ministres 
et au Comité de Concertation. La version finale du PRR 
sera également approuvée par le Conseil des ministres 
et le Comité de Concertation avant soumission finale à 
la Commission européenne.

Prochaines étapes

La conception et la structure du plan de relance ont 
été approuvées lundi par le comité de concertation.

Les groupes de travail thématiques se réunissent 
cette semaine pour discuter des fiches concernant les 
réformes et les investissements. L’équipe du secrétaire 
d’État rassemblera toutes les contributions pour en faire 
un tout cohérent.

Ce premier projet sera soumis pour validation au 
comité d’accompagnement politique puis approbation au 
Conseil des ministres et au Comité de concertation. Des 
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zal op basis van het door de federale regering en de 
deelstaten goedgekeurde ontwerp overleg worden ge-
pleegd met de Europese Commissie.

Vervolgens wordt een tweede ontwerp opgemaakt voor 
het uiterlijk eind april 2021 aan de Europese Commissie 
wordt voorgelegd.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) is verheugd dat 
de staatssecretaris het overlegproces tussen het federale 
niveau en alle deelstaten transparant wil doen verlopen. 
Ze vraagt zich af hoe pragmatisch een dergelijke aanpak 
is en hoe het proces concreet zal verlopen. Het is ook 
belangrijk dat diezelfde transparantie behouden blijft na 
de periode waarin de middelen verdeeld worden. In dat 
opzicht is het belangrijk dat het Parlement beschikt over 
de lijst van gesubsidieerde projecten en ondernemingen 
en kan nagaan wat er met die middelen gebeurd is.

Het is belangrijk het Parlement geregeld te informeren. 
Op welke tijdstippen zal aan het Parlement en aan de 
burgers worden gerapporteerd?

De spreekster is tevreden dat de deelstaten, die be-
langrijke bevoegdheden inzake herstelbeleid uitoefenen, 
ten volle betrokken worden bij de activiteiten van de 
werkgroepen en van het politiek begeleidingscomité. 
Voor wat de toewijzing van de middelen betreft, vraagt 

ze of een proportionele verdeelsleutel op basis van de 
verdeling van het bbp tussen het federale niveau en de 
deelstaten zal worden gehanteerd, teneinde het even-
wicht van de bevoegdheidsniveaus ten gunste van de 
deelstaten te weerspiegelen.

Ook privéfondsen zullen een belangrijke bron van 
financiering van het herstelplan zijn. Heeft de staats-
secretaris al een concreet idee van de omvang van de 
inbreng van de privésector?

De staatssecretaris heeft in een interview met De Tijd 
aangegeven dat elke euro die naar overheidsinvesterin-
gen gaat, een meerwaarde voor de economie van het 
land betekent. Daartoe moet evenwel een realistisch 
beleid worden gevoerd. Bij een slecht beheer van het 
investeringsbeleid dreigt men immers ook veel geld te 
verliezen, waardoor de uitgaven alleen maar zouden 
worden doorgeschoven naar de volgende regering.

consultations seront ensuite menées avec la Commission 
européenne sur base du projet validé politiquement par 
le fédéral et les entités fédérées

Un second projet sera ensuite rédigé avant soumis-
sion finale à la Commission européenne au plus tard 
fin avril 2021.”

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

Madame Katrien Houtmeyers, (N-VA) apprécie la 
transparence voulue par le secrétaire d’État dans le 
processus de concertation du niveau fédéral avec 
l’ensemble des entités fédérées. Elle se pose la ques-
tion du pragmatisme d’une telle approche et demande 
comment le processus se déroulera concrètement. Il 
faudra également rester transparent après la période 
de répartition des fonds. À cet égard il est important 
que le Parlement puisse recevoir la liste des projets et 
des entreprises qui auront reçu des subsides et vérifier 
ce qu’il sera advenu de ces fonds.

Il est important d’informer régulièrement le Parlement 
Le rapportage des résultats au Parlement et aux citoyens 
se fera sur quelle base régulière, à quels intervalles?

L’intervenante se félicite que les entités fédérées 
qui exercent des compétences importantes en matière 
de politique de relance soient dûment associées aux 
travaux des groupes de travail et du comité d’accompa-
gnement politique. Concernant l’attribution des fonds, 

elle demande si une clef de répartition proportionnelle 
basée sur la répartition du PIB sera mise en place entre 
le niveau fédéral et les instances fédérées permettant 
de refléter l’équilibre des niveaux de compétences au 
bénéfice des entités fédérées.

Les fonds privés représenteront aussi une source 
d’apport financier conséquente pour réaliser le plan de 
relance. Le secrétaire d’État pourrait-il déjà donner des 
idées plus concrètes concernant l’apport du secteur privé?

Le secrétaire d’État a déclaré dans une interview au 
magazine De Tijd que chaque euro investi dans des 
investissements publics représentait une plus-value pour 
l’économie du pays. Pour ce faire il faudra cependant 
mener une politique réaliste car on risque de perdre 
également beaucoup d’argent si la politique d’investis-
sements est mal gérée, ce qui ne ferait que reporter les 
dépenses pour le gouvernement suivant.
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De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) onder-
streept dat het herstel- en investeringsplan een uiter-
mate belangrijk onderdeel van het regeerakkoord is. De 
Ecolo-Groen-fractie meent dat de economische relance 
en veerkracht de belangrijkste prioriteiten voor deze 
regering zijn. Het zal erop aankomen werk te maken van 
de hervatting van de economie en van de ecologische 
transitie, alsook niet over te doen wat er vóór de pan-
demie was ondernomen, maar na de gezondheidscrisis 
een nieuwe start te nemen.

De staatssecretaris bevestigt dat de overheid de 
afgelopen 20 jaar ongeveer 70 miljard euro te weinig 
heeft geïnvesteerd. Het vooropgestelde percentage van 
openbare infrastructuren die voor renovatie in aanmerking 
kwamen, is nooit behaald. De Ecolo-Groen-fractie had 
daar al tijdens de vorige regeerperiode, toen ze in de 
oppositie zat, een beleidsspeerpunt van gemaakt, door 
nieuwe overheidsinvesteringen voor te stellen inzake 
ecologische en digitale transitie, mobiliteit en werk.

De Ecolo-Groen-fractie steunt onverkort de vijf 
krachtlijnen van het herstelplan dat de staatssecretaris 
voorstelt. De spreker formuleert ter zake echter een 
aantal opmerkingen. Hoewel het zeer belangrijk is in 
de digitale economie te investeren, moet men inzonder-
heid aandacht hebben voor de digitale kloof en voor de 
ecologische impact ervan, gezien de prijs die het milieu 
daarvoor betaalt.

De spreker is verheugd dat de Europese Commissie 
5,15 miljard euro zal vrijmaken op voorwaarde dat de 
federale overheid een Plan voor Herstel en Veerkracht 
(PHV) voorlegt, in overleg met de deelstaten. Hij voegt 
eraan toe dat dit PHV het eveneens mogelijk zal maken 
leningen van de EU te krijgen ten belope van 6,8 % van 
het bruto nationaal inkomen; en dat 37 % van dit bedrag 
aan de ecologische transitie zal moeten worden besteed. 
Hij vraagt de staatssecretaris welke evaluatiemiddelen 
en -criteria gebruikt zullen worden om te waarborgen dat 
deze bedragen effectief voor de ecologische transitie 
zullen worden aangewend.

Daarenboven zou het transformatiefonds bij de 
Federale Participatie- en Investeringsmaatschappij 
(FPIM) in 2021 al 500 miljoen euro moeten bijdragen 
aan het herstelplan. Hoe verhoudt dit fonds zich tot de 
andere fondsen van dat plan? Zal het criterium volgens 
hetwelk 37 % van de investeringen aan de ecologische 
transitie moet worden besteed, ook op dit fonds van de 
FPIM van toepassing zijn?

De spreker vraagt ten slotte dat ook de gemeenten 
en het lokale niveau bij het herstelplan zouden worden 
betrokken. De steden en gemeenten zijn zeer belangrijke 

M. Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) souligne que 
le plan de relance et d’investissements est un chapitre 
fondamental de l’accord de gouvernement. Le groupe 
Ecolo-Groen estime que la relance et la résilience consti-
tuent des priorités majeures pour ce gouvernement. Il 
s’agira d’œuvrer au redéploiement de l’économie et de 
la transition écologique et de ne pas copier ce qui avait 
été entrepris avant la pandémie mais bien de prendre 
un nouveau départ suite à la crise sanitaire.

Le secrétaire d’État affirme que le déficit des inves-
tissements publics sur les 20 dernières années avoisine 
les 70 milliards d’euros. Le taux de renouvellement des 
infrastructures publiques ces dernières années n’est 
jamais atteint. Le groupe Ecolo-Groen en avait déjà 
fait sous la législature précédente un axe de politique 
majeur alors qu’il était dans l’opposition en proposant une 
relance des investissements publics dans les domaines 
de la transition écologique et numérique, de la mobilité 

et de l’emploi lié à la transition écologique.

Le groupe Ecolo-Groen soutient complètement les 5 
volets du plan de relance proposés par le secrétaire d’État. 
L’intervenant souhaite cependant y apporter quelques 
observations. Il est bien sûr fondamental d’investir dans 
le numérique mais il faut porter une attention accrue à 
la fracture numérique et à l’impact écologique à travers 
son coût environnemental.

M. Gilles Vanden Burre se félicite que la Commission 
européenne dégagera un fonds de 5,15 milliards d’euros 
sur présentation par le pouvoir fédéral d’un plan pour la 
reprise et la résilience (PRR) concerté avec les entités 

fédérées. Il ajoute que ce PRR permettra également de 
dégager des emprunts de l’UE à la hauteur de 6,8 % du 
revenu national brut et que 37 % de ce montant devra 
être utilisé pour la transition écologique. Il demande au 
secrétaire d’État quels seront les moyens et les critères 
d’évaluation pour s’assurer que ces montants seront 
bien utilisés pour la transition écologique.

D’autre part, le Fonds de transformation de la Société 
fédérale de participation et d’investissements (SFPI) 
devrait déjà contribuer au plan de relance à hauteur de 
500 millions d’euros en 2021. Comment est-il articulé 
avec les autres fonds du plan de relance? Le critère de 
37 % des investissements pour la transition écologique 
sera-t-il également d’application pour ce fonds de la SFPI?

Enfin l’intervenant demande qu’un lien avec les com-
munes et le niveau local soit également pris en compte 
dans le plan de relance. Les villes et les communes 
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actoren inzake de begeleiding van de ecologische en 
de digitale transitie, alsook voor het creëren van banen. 
Ook het lokale niveau moet dus een speler zijn in de 
economie en de samenleving 2.0. De staatssecretaris 
zou in regelingen moeten voorzien waarmee steden 
en gemeenten toegang krijgen tot het herstelplan en 
projecten kunnen voorstellen met het oog op de toeken-
ning van subsidies.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) verheugt zich in de 
samenwerking met de staatssecretaris. Bovendien biedt 
zijn methodologische aanpak perspectieven waarvan 
de burger blij kan worden. België heeft nood aan een 
dergelijk toekomstproject.

Volgens hem beleeft onze economie een historisch 
momentum, aangezien de Europese Commissie en het 
IMF nu bereid zijn een toename van de overheidsschuld 
van de lidstaten toe te staan via overheidsinvesteringen 
en een financiering van de schuld door de rijkste bur-
gers. Hoewel de doelstelling om tegen 2030 4 % van 
het bbp voor overheidsinvesteringen voor te behouden 
lovenswaardig is, zou men ernaar moeten streven deze 
doelstelling op kortere termijn – in de komende jaren – te 
bereiken. Uit een studie van het Federaal Planbureau 
blijkt dat overheidsinvesteringen snel worden terug-
verdiend. Sommigen beweren dat een toename van 
de overheidsinvesteringen het overheidstekort nog zal 
doen oplopen, maar de spreker wijst erop dat de over-
heidsinvesteringen van vandaag zullen bijdragen aan 
de begrotingsevenwichten van morgen.

Hoewel zeer veel projecten zullen worden ingediend, 
mag niet worden vergeten dat de klemtoon bovenal op de 
Europese Green Deal moet liggen, alsook op mobiliteit 

en energietransitie, wat het transformatiefonds van de 
FPIM betreft.

Wat de methodologie betreft, zal men in de gewesten, 
steden en grondgebieden aan de slag moeten gaan met 
concrete projecten en resultaten, om bij de burgers een 
draagvlak voor het herstelplan te creëren. Tevens zou de 
burger bij dit herstel- en Investeringsplan moeten worden 
betrokken door hem de mogelijkheid te bieden aandeel-
houder van dit toekomstproject te worden. Bovendien 
lijkt het wenselijk de lokale overheden, alsook de steden 
en gemeenten bij de zaak te betrekken via de Union 
des Villes et Communes de Wallonie en de Vereniging 
van Vlaamse Steden en Gemeenten. Mogelijke andere 
denkpistes zijn het voorzien in alternatieven voor de btw-
verlaging voor lokale investeringen, alsook een jaarlijkse 
conferentie van burgemeesters inzake het herstelplan, 
teneinde hen te betrekken bij het investeringsplan.

Tot slot is er ook nood aan structurele hervormingen, 
want de regering mag niet vergeten dat er naast de 

sont des acteurs de changement très importants pour 
la transition écologique et numérique et pour la création 
d’emplois. Le niveau local doit donc également être acteur 
du redéploiement économique et social. Le secrétaire 
d’État devrait envisager des mécanismes permettant aux 
villes et communes d’avoir accès au plan de relance et 
de présenter des projets en vue de l’octroi des subsides.

M. Kristof Calvo (Eco-Groen) se réjouit de travailler 
avec le secrétaire d’État. Son plan méthodologique crée 
en outre des perspectives enthousiasmantes pour les 
citoyens. La Belgique a besoin d’un tel projet d’avenir.

Il estime que l’on vit un momentum économique histo-
rique étant donné que la Commission européenne et le 
FMI sont à présent disposés à accepter un accroissement 
de l’endettement public des États membres par une 
politique d’investissements publics et un financement 
de la dette par les citoyens les plus fortunés. L’objectif 
d’atteindre les 4 % du PIB pour les investissements 
publics en 2030 est louable mais il faudrait déjà tendre 
vers cet objectif à plus court terme dans les années à 
venir. Le Bureau du Plan a fait une étude qui démontre 
l’effet retour rapide des investissements publics. À 
ceux qui prétendent que l’augmentation du volume des 
investissements publics va creuser le déficit de l’État il 
convient de rétorquer que les investissements publics 
d’aujourd’hui contribueront aux équilibres budgétaires 
de demain.

L’abondance des projets qui seront déposés ne doit 
pas faire oublier que l’accent doit être mis avant tout 
sur le Green Deal européen et en ce qui concerne le 

Fonds de transformation du SFPI sur la mobilité et la 
transition énergétique.

Concernant la méthodologie, il faudra travailler sur 
des projets et des résultats concrets dans les régions, 
les villes et les territoires pour obtenir l’adhésion des 
citoyens au plan de relance. Il conviendrait aussi d’asso-
cier le citoyen à ce plan de relance et d‘investissements 
en lui permettant de devenir actionnaire de ce projet 
d’avenir. Attirer les pouvoirs locaux et impliquer les 
villes et communes par l’intermédiaire de l’Union des 
Villes et des Communes semble également opportun. 
Chercher des alternatives à la baisse de la TVA pour 
les investissements locaux et convoquer annuellement 
une conférence des bourgmestres dans le cadre du plan 
de relance pour faire des bourgmestres des acteurs du 
plan d’investissements sont autant de pistes à suivre.

Enfin il faudra aussi des réformes structurelles car à 
côté de la crise sanitaire le gouvernement ne doit pas 
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gezondheidscrisis ook uitdagingen op langere termijn 
zijn, zoals de arbeidsmarkt, de fiscaliteit en de institu-
tionele hervormingen. Die structurele hervormingen 
zijn onontbeerlijk als men concrete projecten ten uit-
voer wil brengen. Er zal transversaal met veel actoren 
moeten worden samengewerkt, met ministers, zoals 
met mevrouw Khattabi wat bijvoorbeeld de Green Deal 
betreft, maar ook en vooral met het Parlement, zodat 
dit plan een draagvlak geniet bij de hele bevolking. De 
staatssecretaris moet zich eveneens op die structurele 
hervormingen toeleggen.

De heer Patrick Prévot (PS) benadrukt het kapitale 
belang van het herstelplan. Dat plan zal het mogelijk 
maken de ondernemingen te ondersteunen, banen te 
scheppen en de structurele uitdagingen aan te gaan. 
De PS-fractie staat volledig achter het herstelplan aan-
gezien het een koolstofarme economie mogelijk maakt 
en het pad effent voor een succesvolle digitale transitie 
die, gelet op de digitale kloof, niemand aan de kant laat 

staan. Voorts zal het plan productiemodellen en een 
mobiliteit helpen bevorderen die milieuvriendelijker zijn, 
en die voor méér productiviteit en solidariteit zorgen.

De PS-fractie gelooft stellig in het herstel via overheids-
investeringen. Die benadering is een trendbreuk met de 
vroegere standpunten van de Europese Commissie en 
het IMF. Ook zij pleiten nu voor een economisch herstel 
voor de EU via overheidsinvesteringen.

De PS-fractie staat eveneens achter de aanpak van 
de staatssecretaris wat de verdeling van de Europese 
subsidies betreft. Het plan zal voorrang moeten geven 
aan de projectinhoud, de beste projecten moeten uit-

kiezen, de door de EU beoogde coherentiecriteria in 
acht moeten nemen en als maximale hefboom voor het 
herstel moeten dienen.

België loopt bij het uitwerken van zijn herstelplan 
immers achter op de buurlanden. Die achterstand is 
grotendeels te wijten aan de duur van de politieke crisis 
die aan de regeringsvorming is voorafgegaan. Zo heeft 
Frankrijk zijn plan al uit de doeken gedaan en heeft 
Duitsland al aanzienlijke bedragen in de ondersteuning 
van zijn economie gepompt. België heeft evenwel nog 
tijd, maar het zal alles in het werk moeten stellen om 
de door de Europese Commissie opgelegde einddatum 
van 30 april 2021 in acht te nemen.

Het interfederaal herstelplan en het door de Europese 
Commissie geëiste plan voor herstel en veerkracht zul-
len op elkaar afgestemd moeten zijn. Het herstelplan 
strekt ertoe banen te scheppen en het orderboek van 
de bedrijven te vullen.

oublier des défis à plus long terme comme le marché 
de l’emploi, la fiscalité et les réformes institutionnelles. 
Ces réformes structurelles sont indispensables si l’on 
veut pouvoir mettre en œuvre des projets concrets. Il 
faudra coopérer manière transversales avec beaucoup 
d’acteurs, avec des ministres tels que Mme Khattabi pour 
le Green Deal par exemple mais aussi et surtout avec 
le Parlement de façon à ce que ce plan soit partagé par 
tous les citoyens. Le secrétaire d’État doit également 
s’occuper de ces réformes structurelles.

M. Patrick Prévot (PS) souligne l’importance vitale du 
plan de relance. Il permettra d’aider les entreprises, de 
créer des emplois et de répondre aux défis structurels. 
Le PS souscrit totalement au plan de relance car il per-
met de décarboniser l’économie, de réussir la transition 
digitale tout en ne laissant personne au bord du chemin 
eu égard à la fracture numérique. Il permettra également 
de promouvoir des modes de production et une mobilité 

plus respectueuses de l’environnement et d’accroître la 
productivité et la solidarité.

Le groupe PS croit fermement en la relance par les 
investissements publics. Cette approche constitue une 
rupture par rapport aux positions antérieures de la 
Commission européenne et du FMI qui plaident doré-
navant pour une relance économique de l’UE par les 
investissements publics.

Le PS soutient également l’approche du secrétaire 
d’État pour la répartition des subventions européennes. 
Le plan devra prioriser le contenu des projets, sélec-
tionner les meilleurs projets, respecter les critères de 

cohérence visés par l’UE et servir de levier maximal 
pour la relance.

La Belgique est en effet en retard par rapport aux pays 
limitrophes dans la définition de son plan de relance. 
Ce retard est largement imputable à la durée de la crise 
politique qui a précédé la formation du gouvernement. 
Ainsi la France a déjà présenté son plan et l’Allemagne 
a déjà dégagé des sommes considérables pour soutenir 
son économie. La Belgique dispose encore du temps 
nécessaire et il conviendra donc de tout mettre en œuvre 
pour respecter le délai du 30 avril 2021 imposé par la 
Commission européenne.

Il faudra une articulation entre le plan de relance inter-
fédéral et le plan pour la reprise et la résilience requis 
par la Commission européenne. Le plan de relance 
permettra de créer des emplois et de remplir les carnets 
de commande des entreprises.
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Kan de staatssecretaris, tot slot, al een overzicht geven 
van de door de werkgroepen voorgestelde projecten?

De heer Reccino Van Lommel (VB) onderstreept dat 
het niet goed gaat met de Belgische economie. In de 
nasleep van de pandemie zullen naar verwachting tiendui-
zenden bedrijven over de kop gaan en even veel banen 
verloren gaan. Zodra de gezondheidscrisis op zijn einde 
loopt, zal de uitzonderlijke omvang van de economische 
crisis en van het banenverlies duidelijk worden. De eco-
nomische situatie was echter al aan het verslechteren 
vóór de gezondheidscrisis; de investeringen gingen er 
sterk op achteruit. De economische crisis zal leiden tot 
een wereldwijde recessie. Het Federaal Planbureau 
heeft voorspeld dat de Belgische economie in 2020 zou 
krimpen met 7,4 % van het bbp en zich in 2021, na de 
pandemie, gedeeltelijk zou kunnen herstellen. Houdt de 
pandemie aan, dan valt echter een economische recessie 
van 8,4 % te vrezen. Het is niet makkelijk de Belgische 
economie zuurstof te geven; de bewegingsvrijheid is 

heel beperkt. Naar verluidt moet voor elke uitgegeven 
euro een halve euro worden ontleend. De staatsschuld 
loopt op tot 120 % van het bbp. Uiteraard is het bij de 
huidige extreem lage interestvoeten interessant om te 
investeren, maar de zeer hoge schuldratio zal ons land 
uiteindelijk heel zuur opbreken. De bijzonder hoge be-
lastingdruk is een andere ongunstige factor.

Buurlanden zoals Duitsland en Nederland hebben 
een grotere investeringsmarge. Duitsland heeft zijn btw-
tarief verlaagd tot 16 %. Dat land is financieel gezonder, 
waardoor het noodmaatregelen heeft kunnen nemen om 
zijn economie aan te zwengelen. De Nederlandse staats-
schuld is veel kleiner, waardoor dat land zijn economie 
makkelijker op de rails krijgt. De staatssecretaris geeft 
in zijn beleidsnota zelf toe dat België qua overheidsin-
vesteringen ongeveer 70 miljard euro achterloopt op het 
Europese gemiddelde. In vergelijking met de andere 
Europese landen moet dus een enorme achterstand 
worden ingehaald.

De piek van de verhoging van de overheidsinveste-
ringen van 2,6 % naar 3,5 % van het bbp tegen 2024 
valt samen met de eerstvolgende verkiezingen. Net als 
de heer Calvo dringt de heer Van Lommel erop aan dat 
die investeringstoename sneller zou komen.

In verband met de verdeelsleutel bevestigt de spreker 
dat de deelstaten verantwoordelijk zijn voor de helft van 
de overheidsinvesteringen, de lokale overheden voor 
een derde en het federale niveau voor 10 %. Het zou 
rechtvaardig zijn daarmee rekening te houden bij de 
toewijzing van de investeringen aan de verschillende 
deelstaten.

Enfin le secrétaire d’État pourrait-il déjà donner un 
aperçu des projets proposés par les groupes de travail?

M. Reccino Van Lommel (VB) souligne que l’économie 
belge va mal. Des dizaines de milliers de faillites et de 
pertes d’emplois sont à prévoir dans le sillage de la pan-
démie. Quand la crise sanitaire s’estompera, on consta-
tera l’ampleur exceptionnelle de la crise économique et 
de la perte d’emplois. Mais la situation économique se 
détériorait déjà auparavant et on enregistrait un net recul 
des investissements avant la crise sanitaire. La crise 
économique va créer une récession mondiale. Le Bureau 
Fédéral du Plan a prédit que l’économie belge allait se 
contracter de 7,4 % du PIB en 2020 et qu’elle pourrait se 
rétablir partiellement en 2021 après la pandémie. Mais 
si celle-ci devait perdurer une récession économique de 
8,4 % serait à craindre. Il n’est pas facile de donner de 
l’oxygène à l‘économie belge, la marge de manœuvre 
est limitée. On dit que pour chaque euro dépensé il faut 
emprunter un demi euro. La dette publique nationale se 

monte à 120 % du PIB. Bien sûr il est intéressant d’investir 
grâce aux taux d’intérêt actuels extrêmement bas mais 
le taux d’endettement très élevé coûtera finalement 
très cher à notre pays. La pression fiscale très élevée 
représente un autre facteur défavorable.

Les pays limitrophes comme l’Allemagne et les Pays-
Bas ont plus de marge pour investir. L’Allemagne a réduit 
son taux de TVA à 16 %. Ce pays affiche une meilleure 
santé financière, ce qui lui a permis de prendre des 
mesures d’urgence pour relancer son économie. La dette 
publique des Pays-Bas est beaucoup plus basse ce qui 
lui permet de relancer plus facilement son économie. 
Le secrétaire d’État affirme lui-même dans sa note de 
déclaration politique que la Belgique a accumulé un 
déficit d’investissements publics de l’ordre de 70 mil-
liards d’euros par rapport à la moyenne européenne. Il 
y a donc un retard énorme à rattraper par rapport aux 
autres pays européens.

L’accroissement des investissements publics de 
2,6 % à 3,5 % du PIB d’ici 2024 s’achèvera précisément 
au moment des prochaines élections. M. Van Lommel 
insiste à l’instar de ce qu’avait déclaré monsieur Calvo 
pour que l’augmentation de ces investissements ait lieu 
au plus tôt.

Concernant la clef de répartition il affirme que les 
entités fédérées sont responsables pour la moitié des 
investissements publics, les pouvoirs locaux pour un 
tiers et le niveau fédéral pour 10 %. Il serait juste d’en 
tenir compte pour l’attribution des investissements aux 
différentes entités.
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Hij is ingenomen met de oproep tot privéinvesteringen 
en met het transformatiefonds dat bij de FPIM wordt 
opgericht om het herstelplan te helpen financieren. Hoe 
denkt de staatssecretaris in dat verband de financieringen 
van het FPIM ten bedrage van 500 miljoen euro in 2021 
en van 250 miljoen euro in 2020 concreet te realiseren?

De spreker is van mening dat men te lang heeft ge-
wacht om een herstelplan ten uitvoer te leggen. Gewezen 
minister van Financiën Alexander De Croo had op een 
interpellatie van de heer Van Lommel geantwoord dat 
voorrang moest worden gegeven aan de gezondheidscri-
sis en dat het debat over de uitweg uit de economische 
crisis later wel zou volgen. De omvang van de econo-
mische puinhoop is intussen wel duidelijk.

De staatssecretaris kadert zijn herstelplan binnen de 
transitie naar een koolstofarme economie. Het valt te 
hopen dat het beleid van de regering niet enkel en alleen 
staat voor ecologie en voor inclusiviteit. De ondernemin-
gen die vandaag in grote moeilijkheden verkeren, doen er 
alles aan om gewoon te overleven en niet over de kop te 
gaan. Die bedrijven hebben er geen boodschap aan dat 
de nadruk op een koolstofarme economie wordt gelegd.

De achterstand inzake digitalisering en het gebrek aan 
productiviteit hebben niet echt betrekking op Vlaanderen. 
Toch moet erover worden gewaakt dat de productiviteit 
op peil blijft. Het is absoluut noodzaak zoveel mogelijk 
ondernemingen actief te houden en te blijven inzetten 
op de uitbouw van een exportgerichte economie. Een 
dergelijk economisch model schept banen en levert de 
overheid fiscale ontvangsten op. België staat met de 
rug tegen de muur en zal de Europese subsidies hard 
nodig hebben om zijn economie uit het slop te halen.

De spreker dringt erop aan dat het Parlement op de 

hoogte moet worden gehouden van het verloop van de 
toewijzingen van de projecten in het kader van het PHV. 
Hij wijst erop dat, naast het fonds van 5,15 miljard euro 
van het PHV, de leningen die de Europese Commissie 
zou kunnen toestaan in het kader van de Faciliteit voor 
Herstel en Veerkracht (FHV), kunnen oplopen tot 32,8 
miljard euro. Daarentegen is hij van mening dat wan-
neer 37 % van het fonds zou worden toegewezen aan 
de ecologische transitie en 33 % aan de digitalisering, 
dat veel te gulle subsidies voor die sectoren zijn. Wat 
zal er overblijven voor de ondernemingen die nu al in 
grote moeilijkheden verkeren en die niet aan die selec-
tiecriteria voldoen?

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) is verheugd dat de 
economische relance als nieuwe bevoegdheid aan 
een staatssecretaris is toegewezen. Zij is blij met het 
geïntegreerde herstelplan van de Federale Staat en 
de deelstaten, alsook met de door de Europese Unie 

Il se réjouit de l’appel aux investissements privés et 
au fond de transformation de la SFPI pour financer le 
plan de relance. À ce propos comment le secrétaire 
d’État compte-t-il concrétiser les financements de la 
SFPI à hauteur de 500 millions d’euros en 2021 et de 
250 millions d’euros en 2022?

L’intervenant estime que l’on a trop tardé pour acti-
ver un plan de relance. L’ancien ministre des Finances 
M. Alexander De Croo avait répondu à une interpella-
tion de M. Van Lommel qu’il fallait donner la priorité à 
la crise sanitaire et reporter le débat sur la sortie de 
crise économique à plus tard. On constate aujourd’hui 
l’ampleur de la catastrophe économique.

Le secrétaire d’État envisage son plan de relance 
sous l’angle d’une transition vers une économie bas 
carbone. Il faut espérer que la politique du gouvernement 
ne soit pas que synonyme d’écologie et d’inclusivité. 
Les entreprises en grandes difficultés aujourd’hui font 
tout pour pouvoir simplement survivre et ne pas tomber 
en faillite. Ces entreprises n’attendent pas que l’accent 
soit mis sur une économie bas carbone.

Le retard de la digitalisation et le manque de producti-
vité ne concernent pas vraiment la Flandre. Cependant il 
faut surveiller la productivité qui doit se maintenir. Il faut 
à tout prix garder un maximum d’entreprises existantes 
et continuer à développer une économie basée sur 
les exportations. Ce modèle d’économie est créateur 
d’emplois et rapporte de la fiscalité aux pouvoirs publics. 
Notre pays est dos au mur et aura grandement besoin 
des subsides européens pour relancer son économie.

L’intervenant insiste pour que le Parlement soit tenu 

informé du processus d’attribution des projets du PRR. 
Il précise que outre le fonds de 5,15 milliards d’euro du 
PRR, les emprunts que pourrait consentir la Commission 
européenne au titre de la Facilité de reprise et de rési-
lience (FRR) pourraient s’élever à 32, 8 milliards d’euros. Il 
estime a contrario que 37 % du fond attribué à la transition 
écologique et 1/3 pour la digitalisation représentent des 
subsides beaucoup trop généreux pour ces secteurs. 
Que restera-t-il pour les entreprises qui sont déjà en 
grande difficulté actuellement et qui ne répondent pas 
à ces critères de choix?

Madame Leen Dierick (CD&V) se réjouit que le do-
maine de la relance économique constitue une nouvelle 
compétence dans le portefeuille d’un secrétaire d’État. 
Elle salue le plan de relance intégrée entre le fédéral et 
les entités fédérées et l’opportunité donnée par l’Union 
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gecreëerde mogelijkheid inzake overheidsinvesteringen. 
De achterstand van de overheidsinvesteringen in ver-
gelijking met de buurlanden moet worden weggewerkt.

De constructieve samenwerking tussen het federale 
niveau en de deelstaten moet worden voortgezet bij de 
uitvoering van het Plan voor Herstel en Veerkracht (PHV). 
Om de achterstand ten opzichte van onze buurlanden 
weg te werken, moeten onder meer de overheidsinves-
teringen fors worden opgevoerd.

De spreekster is het eens met de vijf krachtlijnen van 
het herstelplan, namelijk duurzaamheid, digitale transitie, 
mobiliteit, inclusiviteit en productiviteit. Met betrekking 
tot de digitale transitie vraagt ze wat de staatssecretaris 
bedoelt met steun voor innovatie in de nichesectoren. 
Over welke nichesectoren gaat het precies? Werden zij al 
duidelijk omschreven? Wanneer mag een eerste ontwerp 
van het aan de Ministerraad en aan het Overlegcomité 
voor te leggen herstelplan worden verwacht?

Mevrouw Dierick meent dat ook moet worden overlegd 
met de lokale overheden en dat die bij het herstelplan 
moeten worden betrokken. De lokale overheden zijn 
heel belangrijke partners, want zij hebben inzicht in de 
reële behoeften van de ondernemingen.

Wanneer zal het overleg met de sociale partners 
plaatsvinden? Zal dat gebeuren bij de voorbereiding 
van het eerste ontwerp (dus vóór de goedkeuring door 
de Ministerraad), dan wel na die eerste fase? Hoe is de 
staatssecretaris van plan de burgers bij het herstelplan 
te betrekken?

Het Parlement moet worden betrokken bij de diverse 
fasen van de uitwerking van het herstelplan door de 
leden toegang te geven tot de door de werkgroepen 
voorbereide fiches. Het Parlement mag in geen geval 
op het einde van de rit voor een voldongen feit worden 
geplaatst door het ontwerp, zonder voorafgaandelijke 
raadpleging, aan de Europese Commissie te bezorgen.

Met betrekking tot de drie andere financieringsbronnen, 
naast de financiering door de Europese Commissie, wil 
het lid een idee krijgen van de wijze waarop de staats-
secretaris privéinvesteringen denkt aan te trekken. 

Zullen ook de overheidsbedrijven een bijdrage tot het 
herstelplan leveren?

Wat zal er gebeuren na de door de Europese 
Commissie bepaalde einddatum (30 april 2021)? Tegen 
wanneer wordt de beslissing van de Europese Commissie 
verwacht? Zal bij de uitvoering van het PHV tot 2026 
steeds worden gewerkt in werkgroepen en in overleg met 
de deelstaten? De follow-up in de uitvoeringsfase zal snel 
en doeltreffend moeten gebeuren, aangezien de door de 

européenne en matière d’investissements publics. Le 
défi du retard des investissements publics par rapport 
aux pays voisins doit être relevé.

La collaboration constructive entre le fédéral et les 
instances fédérées devra se prolonger tout au long 
du processus du PRR. Il faut entre autres augmenter 
fortement les investissements publics pour combler le 
retard par rapport aux pays voisins.

L’intervenante soutient les 5 axes stratégiques du 
plan de relance: durabilité, transition numérique, mobi-
lité, inclusivité et productivité. Concernant la transition 
numérique elle demande ce que le secrétaire d’État 
entend par le soutien aux innovations dans les secteurs 
de niche. Quels sont ces secteurs de niche et ont-ils 
déjà été clairement définis? Quand peut-on s’attendre 
au premier projet du plan de relance qui sera soumis 
au Conseil des ministres et au Comité de concertation?

Madame Dierick estime que la concertation doit 
également se faire avec les pouvoirs locaux qu’il faut 
associer au plan de relance. Les pouvoirs locaux sont 
des partenaires cruciaux car ils connaissent les besoins 
réels des entreprises.

La concertation avec les partenaires sociaux se 
déroulera à quel moment? Durant la phase préparatoire 
du premier projet avant l’approbation par le Conseil des 
ministres ou après cette première phase? Comment le 
secrétaire d’État compte-t-il s’y prendre pour associer 
les citoyens au plan de relance?

Il conviendra d’associer le Parlement aux différentes 
phases de l’élaboration du plan de relance, en permettant 
notamment la consultation des fiches préparées par les 
groupes de travail. Le Parlement ne doit en aucun cas 
être mis in fine devant le fait accompli du projet transmis 
à la Commission européenne sans avoir été consulté 
préalablement.

Concernant les 3 sources de financement autres que 
celle de la Commission européenne, est-il possible d’avoir 
une idée de la manière dont le secrétaire d’État compte 
s’y prendre pour attirer les investissements privés? Les 

entreprises publiques contribueront-elles également au 
plan de relance?

Que se passera-t-il après le délai du 30 avril 2021 fixé 
par la Commission européenne? Pour quand la décision 
de la Commission européenne est-elle attendue? Le 
travail se fera-t-il toujours en groupes de travail et en 
concertation avec les entités fédérées durant la période 
d’exécution du PRR d’ici 2026. Il faudra assurer un suivi 
prompt et efficace dans la phase d’exécution étant donné 
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Europese Commissie gefinancierde projecten onder meer 
overheidsinvesteringsprojecten zullen betreffen en die 
in het algemeen veel uitvoeringstijd vergen. Het overleg 
met de gewesten moet doorgaan in die uitvoeringsfase. 
Bovendien betreft het een transversale bevoegdheid 
en zal dus regelmatig moeten worden overlegd met de 
andere ministers van de federale regering.

Tot besluit van haar betoog beklemtoont mevrouw 
Dierick dat de burgers en de ondernemingen hoge 
verwachtingen koesteren. Men moet hen perspectief en 
hoop bieden, zowel tijdens de voorbereiding als tijdens 
de uitvoering. Het gaat natuurlijk om een nationaal plan, 
maar ook om een plan voor 11 miljoen medeburgers.

Vervolgens neemt de heer Roberto D’Amico (PVDA-
PTB) het woord.

Het lid merkt op dat de staatssecretaris beweert het 
ondernemings- en investeringsklimaat in België te willen 
verbeteren. Daartoe wil hij krachtige maatregelen nemen, 
geïnspireerd op het Nationaal Pact voor Strategische 
Investeringen van de vorige regering.

In dat pact stond de volgende aanbeveling: “België 
heeft er alle belang bij om de investeringen uit te voeren 
met eigen middelen en kennis. Directe buitenlandse 
investeringen zijn zeker interessant. Toch leveren die 
investeringen lagere totale opbrengsten dan binnen-
landse investeringen. Door lokale middelen te gebruiken 
blijven alle economische voordelen in België. Bovendien 
kunnen we alle expertise ook zelf verder ontwikkelen.”.

Wat denkt de staatssecretaris van die aanbeveling? 
Hoe maakt het herstelplan die visie waar, en welke 
concrete maatregelen worden daartoe genomen?

Met betrekking tot de toewijzing van de overheidsop-
drachten rijst daarenboven de vraag hoe onze onderne-
mingen zich verhouden tot de buitenlandse concurrentie. 
Moet niet meer voorrang worden gegeven aan de lokale 
kmo’s, zowel vanuit sociaal oogpunt – aangezien zij 
voor werkgelegenheid zorgen –, als om milieuredenen?

Welk antwoord heeft de staatssecretaris voorts in 
petto voor de critici van het huidige economisch model, 
die de overdreven openheid van de Belgische econo-
mie ten aanzien van de buitenlandse markten aan de 
kaak stellen? Volgens hen worden de ondernemingen 
onvoldoende beschermd tegen de concurrentie van 
buitenlandse bedrijven, waarvan er overigens veel in hun 
eigen land beter worden beschermd, terwijl die landen 
zich minder openstellen voor de Belgische bedrijven 

que les projets financés par la Commission européenne 
concerneront notamment des projets d’investissement 
publics qui sont en général lents à mettre en œuvre. 
La concertation avec les régions devra être maintenue 
dans cette phase d’exécution. En outre étant donné 
qu’il s’agit d’une compétence transversale il faudra 
régulièrement se concerter avec les autres ministres 
du gouvernement fédéral.

Madame Dierick conclut son intervention en soulignant 
que les attentes des citoyens et des entreprises sont 
très élevées. Il faudra leur donner des perspectives et 
de l’espoir tant dans la phase de préparation que dans 
la phase d’exécution. Il s’agit bien sûr d’un plan national 
mais aussi d’un plan de 11 millions de concitoyens.

M. Roberto D’amico (PVDA-PTB) prend ensuite la 
parole.

Le secrétaire d’État dit vouloir améliorer le climat 

des affaires et de l’investissement en Belgique. Pour 
ce faire, il veut mettre en place des mesures fortes en 
s’inspirant du pacte national pour les investissements 
stratégiques du précédent gouvernement.

À la relecture de ce pacte une recommandation stipule 
que “la Belgique a tout intérêt à investir en partant de 
ses propres moyens et connaissances. Les investisse-
ments étrangers directs sont certainement intéressants. 
Toutefois, leur rentabilité globale est nettement inférieure 
à celle des investissements nationaux. Si l’on fait appel à 
des ressources locales, tous les avantages économiques 
restent en Belgique. En outre, cela permet de développer 
plus encore toutes les expertises présentes chez nous.”

Que pensez-vous de cette recommandation? En quoi 
le plan de relance s’inscrit-il dans cette vision et quelles 
mesures concrètes s’y apparentent?

En outre, dans le cadre de l’octroi des marchés publics, 
la question de la place qu’occupent nos entreprises 
face à la concurrence étrangère se pose. Ne faut-il 
pas davantage privilégier les PME locales, tant d’un 
point de vue social avec l’emploi que d’un point de vue 
environnemental?

Ensuite que répond le secrétaire d’État aux détrac-
teurs du modèle économique actuel lorsqu’ils dénoncent 
l’ouverture excessive de l’économie belge vers les mar-
chés extérieurs? Selon eux, les entreprises ne sont pas 
assez protégées face à la concurrence des entreprises 
étrangères qui, pour bon nombre d’entre elles bénéfi-
cient par ailleurs d’une meilleure protection dans leur 
pays d’origine alors que ceux-ci n’offrent pas la même 
ouverture aux entreprises nationales. Que compte faire 
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dan ons land voor hén. Wat is de regering van plan te 
doen om een billijker verhouding ten opzichte van de 
buitenlandse bedrijven tot stand te brengen?

Die vraag rijst des te meer daar in de beleidsnota 
wordt aangegeven dat een werkgroep “Uitstraling van 
België” zal nagaan hoe de in het herstelplan vervatte 
maatregelen er mee voor kunnen zorgen dat ons land 
competitiever en aantrekkelijker wordt ten opzichte van 
de buitenlandse markt.

De EU-verordening betreffende de Recovery and 
Resilience Facility (RRF) voorziet in bepaalde voorwaar-
den, onder meer het feit dat de investeringsprojecten in 
de mate van het mogelijke moeten worden gekoppeld 
aan structurele hervormingen. Kan de staatssecretaris 
uitweiden over die structurele hervormingen en concrete 
voorbeelden geven? In welke mate zijn zij verbonden 
met die investeringen?

Inzake financiering zegt de staatssecretaris innove-
rende publiek-private samenwerkingsvormen te willen 
aanmoedigen. Wat denkt hij van de kritiek vanwege de 
vakbonden, die aangeven dat dergelijke partnerschap-
pen de samenleving veel geld kosten? De tegenstanders 
van dergelijke samenwerking menen dat al te vaak de 
Staat de risico’s draagt, terwijl de winst naar de privé-
sector gaat. Welke waarborgen zullen de gemeenschap 
worden geboden met betrekking tot die innoverende 
publiek-private partnerschappen?

In welke mate zullen de spelers van het middenveld, 
de vakbonden en de milieuorganisaties worden geraad-
pleegd, in het bijzonder over de onderdelen “Solidair 
België”, “Duurzaam België” en “Productief België”?

Bij de besluitvorming zal gebruik worden gemaakt 
van een adviescomité dat meer bepaald zal bestaan 
uit vertegenwoordigers van de Centrale Raad voor 
het Bedrijfsleven, de Federale Raad voor Duurzame 
Ontwikkeling en de sociaaleconomische adviesorganen 
van de gewesten. In welke mate zal met de adviezen 
van die instanties rekening worden gehouden?

De gevolgen van de liberaliseringen van de jongste 

decennia, met name in de sectoren energie, spoorver-
voer en telecommunicatie, mogen niet worden veron-
achtzaamd. Dit bevoegdheidsverlies van de overheid en 
van de haar ter beschikking staande middelen om haar 
beleid ten uitvoer te leggen, verzwakt de impact van elk 
herstelplan. Zou men er in bepaalde domeinen niet beter 
aan doen die liberalisering terug te draaien, met name 
door het overheidsaandeel in bepaalde strategische 
bedrijven te vergroten, of door opnieuw te nationaliseren?

le gouvernement pour assurer une relation plus équitable 
avec les entreprises étrangères?

Cette question se pose d’autant plus que la note 
prévoit que le groupe de travail “Rayonnement de la 
Belgique”, analysera les mesures du plan de relance en 
se penchant sur la manière dont elles peuvent contribuer 
à renforcer la compétitivité et l’attractivité de la Belgique 
vis-à-vis de son marché extérieur.

Le règlement de la Facilité pour la reprise et la rési-

lience (FRR) de l’UE prévoit certaines conditions. Parmi 
celles-ci, il y a le fait que les projets d’investissements 
devront être couplés dans la mesure du possible à des 
réformes structurelles. Le secrétaire d’État peut-il en 
dire plus sur ces réformes structurelles et donner des 
exemples concrets? Dans quelles mesures sont-elles 
liées à ces investissements?

En matière de financement, le secrétaire d’État dit 
vouloir encourager des formes innovantes de partena-
riats publics-privés. Que répond-il face aux critiques des 
syndicats qui estiment que ce type de partenariat est 
coûteux pour la société? Les opposants à ce type de 
partenariat estiment que bien trop souvent, les risques 
reviennent à l’État et les bénéfices au privé. Quelles 
garanties sont offertes à la collectivité dans ces formes 
innovantes de partenariats publics-privés?

Dans quelles mesures seront consultés les acteurs 
de la société civile, les organisations syndicales et les 
organisations environnementales notamment dans les 
volets Belgique solidaire, Belgique Durable et Belgique 
productive?

Le processus de décision s’appuiera sur un comité 
consultatif, composé en particulier du Conseil central 
de l’économie, du Conseil fédéral du développement 
durable, et des organes de consultation socio-écono-
mique au niveau régional. Dans quelle mesure leurs 
avis seront-ils pris en compte?

Il ne faut pas négliger l’impact des libéralisations de 

ces dernières décennies, notamment dans les secteurs 
de l’énergie, du transport ferroviaire ou encore des télé-
communications. Cette perte de pouvoir de l’État et des 
moyens mis à sa disposition pour mettre en œuvre sa 
politique diminue l’impact de tout plan de relance. Ne 
faut-il pas faire marche arrière dans certains domaines, 
notamment en augmentant les parts de l’État dans 
certaines entreprises stratégiques ou en envisageant 
de nouvelles nationalisations?
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Met betrekking tot de in de komende jaren in te voeren 
fiscale steunmaatregelen en vrijstellingen ter ondersteu-
ning van de economie rijst de vraag of de staatssecretaris, 
zoals het regeerakkoord bepaalt, kan waarborgen dat 
“elke toegang tot steun- en relancemaatregelen [wordt 
uitgesloten] voor ondernemingen die actief zijn in be-
lastingparadijzen zonder een rechtmatige financiële of 
economische behoefte te kunnen bewijzen”.

Tot slot wil de PVDA-PTB-fractie ook de negatieve 
gevolgen voor de werkgelegenheid bij de overheid 
benadrukken. Alleen al in 2021 wordt ingevolge het 
regeerakkoord ter zake voorzien in een besparing van 
46 miljoen euro. Aangezien de gemiddelde loonkosten 
61 000 euro per ambtenaar bedragen, betekent dit dat in 
2021 760 banen verloren zullen gaan. Daarbij wordt nog 
geen rekening gehouden met het banenverlies van de 
komende jaren, noch met de variabele inspanning van 
2022. Tegen 2024 zouden bijna 5 000 overheidsbanen 
kunnen sneuvelen.

De staatssecretaris beweert dat hij het herstel van het 
land wil waarborgen, maar tegelijk maakt hij zich op om 
te snoeien in het personeelsbestand, terwijl net die me-
dewerkers ervoor zullen kunnen zorgen dat dit herstel er 
komt en wordt aangezwengeld. Hoe kan hij in die context 
beloven dat de werkzaamheidsgraad 80 % zal bedragen 
en dat de arbeidsomstandigheden van de werknemers 
zullen worden verbeterd? Door banen te schrappen, zal 
het overblijvende personeel het extra werk moeten ver-
richten en daardoor meer risico lopen op een burn-out. 
Is die personeelsvermindering niet in tegenspraak met de 
tenuitvoerlegging van een ambitieus herstelplan?

De heer Christian Leysen (Open Vld) benadrukt dat 
de liberalisering van de arbeidsmarkt een essentieel 
onderdeel van het regeerakkoord is. Als ondernemer is 
geen enkele investeringswijze voor hem taboe, zolang 
de bedrijven maar winst maken.

Het herstelplan is bijzonder eclectisch; het betreft 
immers de economische, sociale en ecologische ge-
bieden en het middenveld. Het ligt in de bedoeling een 
herstelplan uit te werken voor de toekomstige generaties 
en regeringen. Bij de verwezenlijking van het investe-
ringsplan zal rekening moeten worden gehouden met de 
door de EU nagestreefde structurele hervormingen. De 
te maken keuzes zullen moeten berusten op de sterke 
punten van de Belgische economie; tevens zal moeten 
worden ingezet op de innovatieve talenten van ons land. 
Het 5G-dossier is daarvan een goed voorbeeld. De 
uitdaging zal er net in bestaan versnippering te voorko-
men, gezien de vele ten uitvoer te leggen projecten en 
initiatieven. Het is niet de bedoeling dat het herstelplan 
voor elk wat wils bevat.

En ce qui concerne les aides et les exonérations fis-
cales qui seront mises en place ces prochaines années 
pour soutenir l’économie, le secrétaire d’État peut-il 
assurer comme stipulé dans l’accord de gouvernement 
que “tout accès aux mesures de soutien et de relance 
pour les entreprises actives dans les paradis fiscaux 
et qui ne peuvent prouver une nécessité financière ou 
économique légitime” sera refusé.

Enfin le PVDA-PTB veut également souligner l’impact 
négatif sur l’emploi public. En effet, rien qu’en 2021, 
c’est une économie de 46 millions qui est prévue suite à 
l’accord de gouvernement. Sachant que le coût salarial 
moyen est de 61 mille euros par agent, cela fera 760 
emplois perdus en 2021. Et c’est sans compter sur les 
pertes d’emplois des prochaines années et de l’effort 
variable de 2022. Ce sont près de 5 000 emplois publics 
qui pourraient être supprimés d’ici à 2024.

Le secrétaire d’État prétend qu’il veut assurer la 
relance du pays, mais s’apprête à diminuer dans le 
même temps les effectifs qui permettront justement de 
mettre en œuvre et de renforcer cette relance. Comment 
peut-on promettre d’atteindre les 80 % d’emplois et 
d’améliorer les conditions de travail des travailleurs 
dans ce contexte? En supprimant des postes, le per-
sonnel restant devra supporter la surcharge de travail 
et sera donc plus exposé au burn-out. Cette réduction 
du personnel n’est-elle pas contradictoire avec la mise 
en place d’un plan de relance ambitieux?

M. Christian Leysen (Open Vld) souligne que la libé-

ralisation du marché de l’emploi constitue une par-
tie essentielle de l’accord de gouvernement; En tant 
qu’entrepreneur il n’a aucun tabou concernant les modes 
d’investissements pour autant que les entreprises puissent 
enregistrer des bénéfices.

Le plan de relance est particulièrement éclectique 
puisqu’il concerne les domaines économique, social, 
écologique et la société civile. Le but de cet exercice 
doit être de construire un plan de relance pour les géné-
rations et les gouvernements à venir. Il faudra prendre 
en compte les réformes structurelles souhaitées par 
l’UE dans la réalisation du plan d’investissements. Les 
choix qui seront opérés devront être basés sur les points 
forts de notre économie et il faudra miser sur les talents 
d’innovation présents dans le pays. Le dossier de la 5G 
en est un bon exemple. Le défi sera précisément de ne 
pas faire de saupoudrage étant donné la multitude de 
projets et d’initiatives à mettre en œuvre. Le but du pro-
jet de relance ne sera pas de contenter tout le monde.
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Aangezien sommige bronnen ramen dat het tekort op 
de lopende rekening in de nabije toekomst zal oplopen 
tot het stevige bedrag van 50 tot 60 miljard euro, moet 
worden voorkomen dat de schuld wordt doorgeschoven 
naar de toekomstige generaties. Daartoe moet worden 
geluisterd naar de werkelijke behoeften en mogelijk-
heden van de bedrijven en moet doeltreffend worden 
overlegd met de diverse overheidsinstellingen en de 
adviesorganen van het middenveld.

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) wijst erop dat 
inzake het onderdeel mobiliteit niet alleen het spoor en 
het duurzaam openbaar vervoer aantrekkelijker moeten 
worden gemaakt, maar dat ook weer moet worden in-
gezet op duurzame personenwagens met een lage of 
helemaal geen CO

2
-uitstoot.

Ondanks de beschikbare financiële steun vinden de 
ondernemers moeilijk nieuw personeel voor bedrijfs-
stages in het raam van levenslang leren. De bedrijven 
met dergelijke wervingsproblemen moeten door het 
herstelplan worden ondersteund. Ook de geestelijke ge-
zondheid op het werk is erg belangrijk. Die moet worden 
gewaarborgd door de werknemers in de mogelijkheid 
te stellen in voorkomend geval deeltijds te werken. In 
de onderzoeks- en ontwikkelingssector dient men niet 
alleen ingenieurs en wiskundigen te werven; ook andere 
personeelscategorieën en andere skills moeten terecht 
kunnen bij innovatieve bedrijven.

Mevrouw Verhelst is ingenomen met de financiële 
steun voor de kmo’s in het herstelplan, maar verzoekt 
tevens rekening te houden met de middelgrote bedrijven 
die groter zijn dan de kmo’s en kleiner dan de multina-

tionals. Ze wijst erop dat de multinationals al subsidies 
en financiële voordelen krijgen.

Betreffende de bouwsector ten slotte is de spreek-
ster ingenomen met het verlaagde btw-tarief van 6 %. 
Ze meent echter dat in dat verband geen beperkend 
criterium van 240 m2 zou mogen worden opgelegd.

Mevrouw Melissa Depraetere (sp.a) is ingenomen met 
de benoeming van een staatssecretaris voor Relance 
en Strategische Investeringen.

Elke geïnvesteerde euro zal leiden tot een return on 
investment in de reële economie, en niet louter een toe-
name van de schuld, zoals de heer Van Lommel beweert.

Het is niet de eerste keer dat België een crisis door-
maakt. De crisis van 2008 dwong de EU-lidstaten ertoe 
de overheidsmiddelen te investeren in de redding van 

Étant donné le déficit courant très important annoncé 
dans un futur proche (50 à 60 milliards d’euros selon 
certaines estimations), il faudra éviter de reporter la 
dette sur les générations futures. Pour ce faire il faudra 
être à l’écoute des besoins et des possibilités réelles 
des entreprises et avoir une concertation efficace avec 
les différentes institutions publiques et les organisations 
consultatives de la société civile.

Madame Kathleen Verhelst (Open Vld) fait observer 
concernant le volet consacré à la mobilité qu’il conviendra 
outre le fait d’augmenter l’attractivité du rail et des trans-
ports en commun durables de relancer également les 
voitures personnelles durables et bas ou zéro carbone.

Il est difficile pour les entrepreneurs d’attirer du nou-
veau personnel en vue de stages de formation en entre-
prise dans le cadre de la formation en continu et ce malgré 
les incitants financiers disponibles. Les entreprises qui 
rencontrent ces problèmes de recrutement doivent être 
soutenues par le plan de relance. La santé mentale au 
travail est aussi très importante. Elle doit être garantie 
en permettant aux travailleurs d’occuper des emplois 
à temps partiel le cas échéant. Dans le secteur de la 
recherche et développement il ne faut pas recruter que 
des ingénieurs et des mathématiciens, d’autres catégo-
ries de personnel et d’autres compétences ont toutes 
leur place dans les entreprises innovantes.

Madame Verhelst se félicite du soutien financier qui 
sera apporté aux PME dans le plan de relance mais elle 
demande de prendre aussi en compte les entreprises 
de taille intermédiaire plus grandes que les PME et 

moins grandes que les multinationales. Elle rappelle 
que les multinationales bénéficient déjà de subsides et 
d’avantage financiers.

Enfin concernant le secteur de la construction, elle 
se réjouit de la TVA à 6 % mais estime que le critère 
de la surface de la maison fixé à 240 m2 ne devrait pas 
être limitatif.

Madame Melissa Depraetere (sp.a) se félicite de la 
nomination d’un secrétaire d’État à la relance et aux 
investissements stratégiques.

Pour chaque euro investi il y aura un effet retour des 
investissements dans l’économie réelle et pas seule-
ment un accroissement de la dette comme le prétend 
M. Van Lommel.

Ce n’est pas la première fois que la Belgique est 
confrontée à la crise. La crise de 2008 avait obligé les 
États membres de l’UE à investir les fonds publics dans 
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de banken, ten koste van investeringen in de reële eco-
nomie en in het werkgelegenheidsbeleid. Vervolgens 
legde de EU een bezuinigingsbeleid op, wat leidde 
tot minder investeringen in het economisch weefsel, 
waarvan de gevolgen thans nog steeds voelbaar zijn. 
De reële economie is in 12 jaar tijd sterk gekrompen. De 
werknemers hebben die financiële crisis duur betaald 
en hebben hun lonen aanzienlijk zien dalen.

Thans heeft de EU een koerswijziging doorgevoerd 
en wordt ingezet op overheidsinvesteringen om de 
Europese economie nieuw leven in te blazen. De 
Europese Commissie en het Rekenhof trekken aan één 
zeel. De sp.a-fractie is voorstander van een herstel van 
de werkgelegenheid, van het sociaal model en van de 
ecologische transitie. Investeringen moeten uitwerking 
hebben op korte termijn, maar ook - en vooral - op lange 
termijn. Andere landen dan België, zoals Duitsland, in-
vesteren ook fors om hun economie uit het slop te halen.

Mevrouw Depraetere is ingenomen met het digitale 
onderdeel van het herstelplan. De crisis van 2008 heeft 
aangetoond dat veel bedrijven succesvol kunnen inspe-
len op structurele veranderingen, maar dat andere daar 
niet in slagen. Evenzo kost het heel wat burgers veel 
moeite om de digitale trein te nemen. Uit een studie van 
de Koning Boudewijnstichting blijkt dat 40 % van de 
Belgische bevolking nauwelijks digitale vaardigheden 
heeft; dit cijfer loopt zelfs op tot 75 % als rekening wordt 
gehouden met de laaggeschoolde beroepsbevolking. 
De digitale kloof tussen de sociale groepen mag niet 
dieper worden.

Kan de staatssecretaris de commissie toelichting 

kunnen verstrekken over het initiatief van Defensie be-
treffende de “kwartieren van de toekomst”?

Inzake 5G wijst de spreekster erop dat er op het na-

tionaal grondgebied ook regionale verschillen zijn qua 
netwerkdekking. Zo heeft Wallonië een minder uitgebreid 
netwerk en bereik dan Vlaanderen. Om de digitale kloof 
te verkleinen, zullen de toekomstige investeringen echt 
het hele grondgebied van ons land moeten bestrijken.

Wat het onderdeel “Productief België” betreft, benadrukt 
de spreekster dat die investeringen weliswaar nodig zijn, 
maar dat ook hervormingen en aanpassingen op langere 
termijn moeten worden overwogen, met name inzake de 
vermindering van administratieve lasten, de administra-
tieve vereenvoudiging en de digitale administraties. Uit 
een recente UNIZO-enquête blijkt dat de administra-
tieve rompslomp voor 40 % van haar leden een van de 
belangrijkste obstakels is voor de ontwikkeling van de 

le sauvetage des banques au détriment des investis-
sements dans l’économie réelle et dans la politique 
d’emploi. Une politique de rigueur budgétaire avait alors 
été imposée par l’UE qui avait entraîné une baisse des 
investissements dans le tissu économique dont les effets 
se font encore sentir aujourd’hui. L’économie réelle 
s’est fortement contractée en 12 ans. Les travailleurs 
ont payé cher cette crise financière et ils ont vu leurs 
salaires diminuer sensiblement.

Maintenant l’UE a opéré un changement de cap 
et mise sur les investissements publics pour relancer 
l’économie européenne. La Commission européenne 
et la Cour des Comptes tiennent le même discours. Le 
sp.a est en faveur d’une relance de l’emploi, du modèle 
social et de la transition écologique. Les investissements 
doivent avoir un effet à court terme mais aussi et surtout 
à long terme. D’autres pays que la Belgique, telle que 
l’Allemagne investissent également massivement pour 
relancer leur économie.

Madame Depraetere se félicite du volet numérique du 
plan de relance. La crise de 2008 a montré que beau-
coup d’entreprises peuvent réagir avec succès à des 
changements structurels mais que d’autres n’arrivent 
pas à s’y adapter. De même de nombreux citoyens ont 
beaucoup de mal à franchir le cap du numérique. Ainsi 
une étude de la Fondation Roi Baudouin révèle que 
40 % de la population belge a des faibles compétences 
numériques et que ce chiffre s’élève même à 75 % quand 
on prend en compte la main d’œuvre peu qualifiée. Le 
fossé numérique entre les groupes sociaux ne doit pas 
augmenter.

Le secrétaire d’État pourrait-il en dire plus à la com-
mission concernant l’initiative de la Défense sur “les 
quartiers de l’avenir”?

Concernant la 5G, l’intervenante fait observer qu’il 
y a aussi des disparités régionales pour la couverture 
du réseau sur le territoire national. Ainsi la Wallonie 
dispose-t-elle d’un réseau et d’une couverture moins 
étendue que la Flandre. Les futurs investissements 
devront véritablement couvrir l’ensemble du territoire 
national pour réduire le fossé numérique.

Concernant le chapitre de la Belgique productive elle 
souligne que les investissements sont nécessaires mais 
qu’il faut aussi envisager des réformes et des adaptations 
à plus long terme, notamment en ce qui concerne les 
baisses des charges administratives, la simplification 
administrative et les administrations numériques. Une 
enquête récente de l’UNIZO révèle que pour 40 % de 
leurs membres le fardeau administratif reste un des obs-
tacles majeurs au développement des entreprises et que 
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ondernemingen, en dat de administratieve rompslomp 
voor 18 % van de ondernemers een reden zou zijn om 
niet opnieuw te starten.

Tot slot wil mevrouw Depraetere weten hoe het 
Parlement zal worden betrokken bij de opvolging van 
het herstelplan.

De heer Maxime Prévot (cdH) onderstreept dat pri-
véinvesteerders op het nationale grondgebied zullen 
moeten worden aangetrokken om te kunnen voldoen 
aan de doelstellingen van het herstelplan. Hij herinnert 
eraan dat de staatssecretaris voor zijn reconversie- en 
afkoopplan van de vroegere Caterpillar-terreinen tot Waal 
van het jaar 2018 werd verkozen. Niettemin kan men niet 
om de vaststelling heen dat dit reconversieplan niet tot 
echt concrete resultaten heeft geleid. De heer Prévot 
wenst de staatssecretaris dan ook meer succes bij de 
verwezenlijking van de projecten van zijn toekomstige 
herstelplan.

De privéinvesteringen in België hebben veel vertraging 
opgelopen; 25 % van de buitenlandse investeringsprojec-
ten werd met vertraging uitgevoerd, en 10 % ervan werd 
geannuleerd ten opzichte van de in 2019 aangegeven 
investeringsvooruitzichten. De gezondheidscrisis zal 
tot nieuwe macro-economische evenwichten leiden. De 
economische activiteiten moeten worden herijkt om het 
economisch weefsel veerkrachtiger te maken.

Mobiliteit is een zeer belangrijke factor bij de beslis-

sing om al dan niet in een land te investeren. België 
beschikt over een zeer dicht wegennet, dat echter vaak 
verzadigd is. Wat op het eerste gezicht een troef lijkt, 
wordt al snel een bezwaar voor privébedrijven die zich 
op ons grondgebied willen vestigen. Dit wordt tevens een 
concurrentiële handicap bij het aantrekken van human 
resources voor de bedrijven. Werknemers willen niet 
naar de hoofdstad pendelen wegens de aanhoudende 
files. Hoewel een recente studie van Ernst & Young 
een verbetering laat optekenen inzake de perceptie van 
de mobiliteitskwaliteit in België, is die verbetering de 
weergave van een slechts tijdelijke situatie en kan een 
en ander worden verklaard door de huidige arbeidscon-
text. De verbetering van de wegeninfrastructuur is voor 
buitenlandse ondernemingen een belangrijk criterium in 
de keuze voor een locatie. Ze doen er alles aan om de 
risico’s voor hun bevoorradingsketens te beperken en 
hun logistieke opties uit te breiden, alvorens te beslissen 
op welk grondgebied ze zich willen vestigen. Daarbij 
komt dat het grondgebied van België zeer klein uitvalt 
in vergelijking met dat van andere Europese landen.

Productiviteitsverhoging is belangrijk, met name in 
het licht van de vennootschapsbelasting en de arbeids-
kosten. België moet focussen op de verlaging van de 

18 % des entrepreneurs ne souhaiteraient pas reprendre 
une activité en raison des tracasseries administratives.

Enfin Madame Depraetere demande comment le 
Parlement sera impliqué dans le suivi du Plan de relance.

Monsieur Maxime Prévot (cdH) souligne que pour 
répondre aux objectifs du plan de relance il conviendra 
d’attirer les investisseurs privés sur le territoire national. Il 
rappelle que le secrétaire d’État avait été nommé Wallon 
de l’année en 2018 pour son plan de reconversion et 
de rachat des terrains cédés par Caterpillar. Cependant 
force est de constater que ce plan de reconversion n’a 
pas débouché sur des résultats très concrets. M. Prévot 
souhaite dès lors plus de succès au secrétaire d’État 
dans la concrétisation des projets de son futur plan de 
relance.

Les investissements privés en Belgique ont connu 
beaucoup de ralentissements et les projets d’investisse-
ments étrangers ont été retardés à hauteur de 25 % et 
annulés à hauteur de 10 % par rapport aux perspectives 
d’investissements annoncées en 2019. La crise sanitaire 
va entraîner de nouveaux équilibres macro-économiques. 
Les activités économiques doivent être réinventées pour 
rendre le tissu économique plus résilient.

La mobilité est un facteur très important pour déci-
der d’investir dans un pays. Le réseau routier belge 
est très dense mais souvent très congestionné. Ce qui 
apparaît de prime abord comme un atout devient vite un 
inconvénient pour les entreprises privées qui souhaitent 
s’installer sur notre territoire. Cela devient également un 
handicap de compétitivité pour attirer des ressources 
humaines dans les entreprises. Les travailleurs ne 
veulent pas venir travailler dans la capitale en raison 
des embouteillages incessants. Cependant une étude 
d’Ernst & Young récente souligne une amélioration de 
la perception de la qualité de la mobilité en Belgique 
mais elle ne reflète qu’une situation temporaire due au 
contexte du monde du travail actuel. L’amélioration des 
infrastructures routières est un critère important pour le 
choix de la localisation que les entreprises étrangères 
doivent opérer. Elles veulent à tout prix diminuer les 
risques pour leurs chaînes d’approvisionnement. et élargir 
les options de logistique pour décider sur quel territoire 
elles souhaitent s’implanter et la Belgique ne représente 
qu’un tout petit territoire à l’échelle européenne.

Améliorer la productivité est important, notamment 
par rapport à l’impôt des sociétés et au coût de la main 
d’œuvre. La Belgique doit se concentrer sur la réduction 
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belastingen (ook die op arbeid), alsook op het ontwikkelen 
van vaardigheden. Ons land moet de technologische 
industrie en de innovatie ondersteunen.

De spreker is verheugd dat het 5G-project is opgeno-
men in het herstelplan van de staatssecretaris. Tevens 
merkt hij op dat het herstelplan gewag maakt van het 
toenemende belang van groene technologie, die hij 
aanmerkt als de belangrijkste drijvende kracht van de 
Belgische economie in de toekomst.

De overheidsinvesteringen in België, uitgedrukt in % 
van het bbp, zijn sinds het begin van de jaren 1970 met 
de helft gedaald. Het niveau van de overheidsinves-
teringen in België is het laagste van alle EU-lidstaten. 
De Belgische Staat behoort tot de Staten die het minst 
investeren, terwijl zijn eigen lopende uitgaven hoog 
blijven. De overheidsinvesteringen zijn in 2016 nog met 
2,3 % gedaald (10 miljard euro).

De maatregelen die in de jaren 1980 in het kader 
van de begrotingsstabiliteit en bezuinigingen werden 
genomen, kwamen de investeringen niet ten goede. Dit 
investeringsbeleid wordt nog steeds aangehouden. In 
periodes van saneringen kunnen de overheidsinveste-
ringen geschrapt of uitgesteld worden, aangezien voor 
het beheer van de lopende uitgaven vaak onpopulaire 
economische maatregelen moeten worden getroffen en 
moet worden gesnoeid in de overheidsbegroting.

Sinds het begin van de jaren 1980 is het aandeel 
van het overheidsapparaat in de totale Rijksbegroting 
gestegen, ten koste van het aandeel van de overheids-
investeringen. De overheidsinvesteringen zijn sindsdien 
gestrand op ongeveer 2 % tot 2,5 % van het bbp. Een 
dermate lange periode van beperking van de uitgaven voor 
overheidsinvesteringen heeft een zeer negatieve invloed 
gehad op het langetermijnpotentieel van de economie. 
De evolutie van de overheidsinvesteringen ten opzichte 
van de totale primaire uitgaven is nog opvallender: sinds 
1970 is het aandeel dat voor overheidsuitgaven wordt 
uitgetrokken, gereduceerd tot een derde. Momenteel 
maken de overheidsinvesteringen minder dan 5 % uit 
van het totaal van de primaire uitgaven. Met de sinds 
de jaren 1980 gedane nieuwe overheidsinvesteringen 
slaagt men er nauwelijks in de waardevermindering van 
het kapitaal van de vorige investeringen te compense-
ren. De netto-investeringen zijn dus zeer gering, en in 
sommige jaren zelfs negatief.

De afgelopen twee decennia hebben de opeenvol-
gende regeringen, waarvan de PS veertien jaar deel 
heeft uitgemaakt, ingrijpend bespaard op de over-
heidsinvesteringen. Zal de nieuwe staatssecretaris zijn 
ambtgenoten, inzonderheid de liberalen, ervan kunnen 
overtuigen dat forse overheidsinvesteringen moeten 

de la fiscalité y compris celle du travail et sur le déve-
loppement des compétences et soutenir l’industrie 
technologique et l’innovation.

L’intervenant se félicite de la reprise du projet de la 
5G dans le plan de relance du secrétaire d’État. Il relève 
également que le plan de relance mentionne l’importance 
croissante des technologies vertes en tant que principal 
moteur de l’économie belge dans le futur.

Les investissements publics en Belgique ont diminué 
de moitié en pourcentage du PIB depuis le début des 
années 1970. Le niveau d’investissements publics de la 
Belgique est le plus bas de tous les États membres de 
l’UE. L’État belge fait partie des États qui investissent le 
moins alors que ses propres dépenses courantes restent 
élevées. Les investissements publics ont encore chuté 
de 2,3 % en 2016 (10 milliards d’euros).

Les mesures de stabilité et d’austérité budgétaire 
prises dans les années 1980 étaient défavorables aux 
investissements. Cette politique d’investissements a été 
maintenue depuis lors. Pendant une période d’assai-
nissement les investissements publics peuvent être 
supprimés ou reportés car la gestion des dépenses 
courantes nécessite souvent des mesures économiques 
impopulaires et des coupes sombres dans le budget 
de l’État.

Depuis le début des années 1980, la part de l’admi-

nistration publique dans le budget national total s’est 
accrue au détriment de la part des investissements 
publics. Les investissements publics depuis cette période 
se sont stabilisés à +/-2 % à 2,5 % du PIB. Une période 
aussi longue de limitation des dépenses consacrées aux 
investissements publics a eu une influence très négative 
sur le potentiel à long terme de l’économie. L’évolution 
des investissements publics par rapport aux dépenses 
primaires totales est encore plus spectaculaire. Depuis 
1970 la part réservée aux dépenses publiques a été 
divisée par 3. Actuellement les investissements publics 
représentent moins de 5 % des dépenses primaires 
totales. Les nouveaux investissements publics depuis 
les années 1980 parviennent à peine à compenser la 
dépréciation du capital du chef des investissements 
antérieurs. Les investissements nets sont donc très 
faibles voire même certaines années négatifs.

Ces 2 dernières décennies les gouvernements suc-
cessifs auxquels le PS a participé pendant 14 ans ont 
fait des économies majeures dans les investissements 
publics. Le nouveau secrétaire d’État pourra-t-il convaincre 
ses partenaires et singulièrement les libéraux de la 
nécessité d’investissements publics majeurs alors que 
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worden gedaan, terwijl dat pad door geen enkele vorige 
regering werd bewandeld?

Het is een ambitieuze doelstelling om de investeringen 
tegen 2024 op te trekken van 2,6 % naar 3,5 % van het 
bbp, en tot 4 % in 2030. Het risico bestaat echter dat de 
Europese Commissie vanaf 2022 de budgettaire teugels 
van de lidstaten geleidelijk aantrekt, door de bepalingen 
van het Stabiliteits- en Groeipact strikter toe te passen. 
Momenteel is niet bekend tot wanneer de Europese 
Commissie de lidstaten een zekere vrijheid inzake hun 
herstelplannen zal gunnen. Met betrekking tot het be-
grotingstraject van het herstelplan doet ons land doet er 
dus goed aan geleidelijk aan minder gebruik te maken 
van de financiële steun van de EU. Hoe dan ook zal de 
huidige flexibiliteitsclausule zal in 2024 niet meer van 
toepassing zijn. De vraag rijst dan ook hoe het bedrag 
van 13 miljard euro aan overheidsinvesteringen die 
door de staatssecretaris tegen 2024 in uitzicht worden 
gesteld, moet worden opgevat. Betreft over een hard 

engagement van de regering dat gestoeld is op een 
vermindering van de lopende uitgaven van de Staat, of 
gaat het om een utopisch bedrag dat men in optimale 
omstandigheden hoopt te bereiken?

België heeft vertraging opgelopen bij de voorbereiding 
van zijn herstelplan. De zeer lange regeringsvorming 
formatie is daar niet vreemd aan. Mevrouw Sophie 
Wilmès, de vorige eerste minister, had vorige zomer 
aangegeven dat ze aan een herstelplan werkte. Hoe ver 
staan die voorbereidende werkzaamheden, en wat heeft 
de staatssecretaris daar al dan niet van overgenomen? 
Wie heeft het voorbereidende werk van de vroegere 
eerste minister concreet opgeleverd?

Uit de beleidsnota van de staatssecretaris blijkt dat 
de regering met de deelstaten zal overleggen over het 
invoeren van een actieplan inzake circulaire economie 
en inzake de te nemen maatregelen ter bescherming 
van de biodiversiteit.

De deelstaten hebben echter ook bevoegdheden 
inzake energie. Zo is het energietransport een gedeelde 
bevoegdheid van de federale overheid en de gewesten. 
De nieuwe energiebronnen zijn, met uitzondering van 
kernenergie, een gewestelijke bevoegdheid. De steun 
voor onderzoek en ontwikkeling inzake schone energie 
is een gemengde bevoegdheid. Dit alles toont aan dat 
het overleg met de deelstaten over veel meer moet gaan 
dan de intenties uit de beleidsnota, die alleen betrekking 
hebben op de circulaire economie en het milieu.

Wat “Mobiel België” betreft, rijst de vraag of de ge-
plande investeringen zullen volstaan voor de voltooiing 
van de grote onafgewerkte werven van de NMBS in 

ce chemin n’a été emprunté par aucun des gouverne-
ments antérieurs?

Augmenter les investissements de 2,6 % à 3,5 % du 
PIB d’ici 2024 pour atteindre 4 % en 2030 est un objectif 
ambitieux. Cependant la Commission européenne risque 
de resserrer progressivement l’étau budgétaire sur les 
budgets des États membres dès 2022 en appliquant 
plus strictement les clauses du pacte de stabilité et de 
croissance. On ignore pour l’instant jusque quand la 
Commission laissera une certaine latitude aux États 
membres pour leurs plans de relance. Il conviendrait dès 
lors d’insérer le mécanisme de restriction progressive de 
la manne financière offerte par l’UE dans la trajectoire 
budgétaire du plan de relance. En tout état de cause 
la clause actuelle de flexibilité ne sera plus de mise en 
2024. Alors comment faut-il interpréter le montant de 
13 milliards d’euros d’investissements publics promis 
par le secrétaire d’État d’ici 2024? S’agit-il d’un enga-
gement ferme du gouvernement et donc appuyé par 

des dépenses courantes moindres de l’État ou s’agit-il 
d’un montant utopique que l’on espère atteindre dans 
des conditions optimales?

La Belgique a pris du retard dans la préparation de 
son plan de relance. La très longue formation du gou-
vernement n’y est pas étrangère. L’ancienne Première 
ministre Sophie Wilmès avait déclaré durant l’été passé 
travailler à un plan de relance. Qu‘en est-il de ce travail de 
préparation et qu’en a repris ou pas le secrétaire d’État 
dans son plan de relance? Qu’a produit concrètement le 
travail de préparation de l’ancienne Première ministre?

Dans la note du secrétaire d’État il apparaît que le 
gouvernement se concertera avec les entités fédérées sur 
la mise en place d’un plan d’action sur l’économie circu-
laire et sur les mesures de protection de la biodiversité.

Mais les entités fédérées ont aussi des compétences 
énergétiques. Le transport de l’électricité est par exemple 
une compétence partagée par le fédéral et les pouvoirs 
régionaux. Les sources nouvelles d’énergie à l’exception 
du nucléaire sont des compétences régionales. Le sou-
tien à la recherche et l’innovation pour les technologies 
propres sont une compétence mixte. Tout ceci démontre 
que la concertation avec les entités fédérées doit aller 
bien au-delà des intentions reprises dans la note limitées 
à l’économie circulaire et à l’environnement.

Concernant la Belgique mobile, les investissements 
envisagés permettront-ils de voir s’achever les grands 
projets inachevés de la SNCB côté wallon comme par 
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Wallonië, zoals het GEN, het station van Bergen of de 
modernisering van de spoorlijn Brussel-Luxemburg.

Indien men een mobieler België wil, zal de overheid 
aan een sneller tempo moeten investeren. Helaas laat 
de verwezenlijking van talloze infrastructuurprojecten 
op zich wachten.

Wat “Productief België” betreft, vraagt de spreker of 
de staatssecretaris zijn herstelplan zal afstemmen op 
het Nationaal Pact voor Strategische Investeringen van 
voormalig premier Charles Michel, dan wel of hij van 
oordeel is dat diens plan door de economische situatie 
ingevolge de gezondheidscrisis niet langer actueel is en 
niet langer strookt met de huidige prioriteiten.

Wat het Plan voor Herstel en Veerkracht (PHV) van 
de EU betreft, rijst de vraag hoe de 5,5 miljard euro aan 
subsidies en de 32 miljard euro aan leningen over de 
diverse beleidsniveaus zullen worden uitgesplitst, en 

in welke mate de staatssecretaris gezag zal kunnen 
uitoefenen om te voorkomen dat hij alleen maar akte 
kan nemen van de beslissingen die worden genomen 
door de actoren van de andere beleidsniveaus.

Een deel van die 13 miljard euro aan investeringen 
tegen 2024 zal in een eerste fase door het PHV wor-
den gefinancierd ten belope van 5,15 miljard euro. Hoe 
denkt de staatssecretaris die investeringsenveloppe 
met 8 miljard euro aan te vullen, om tegen 2024 uit te 
komen op 13 miljard euro? Hoe zal de verdeling tussen 
de federale overheid en de deelstaten er dan uitzien? 
Wie zal moeten bijpassen? Zal de financiering van die 
investeringen worden gespreid over de rest van de 
regeerperiode tot in 2024, of zal ze pas in een tweede, 
latere fase plaatsvinden?

Hoeveel zal de financiering door de Federale 
Participatie- en Investeringsmaatschappij (FPIM) precies 
bedragen? Welke rol zal de FPIM krijgen? Welk bedrag 
gaat naar de overheidsbedrijven en de overheidsdiensten?

Welke verdeelsleutel zal worden gehanteerd voor de 
overheids- en de privéinvesteringen?

Het ontgoochelende resultaat van het plan van oud-
commissievoorzitter Jean-Claude Juncker is in dat 
verband niet voor herhaling vatbaar. Juncker had een 
miljardenbedrag aangekondigd voor het Europees 
herstel, maar voor de beloofde investeringen was men 
onterecht uitgegaan van een versterkend effect van de 
privéinvesteringen.

De werkwijze die in de beleidsnota van de staatsse-
cretaris wordt toegelicht, behelst een kluwen van talloze 
werkgroepen, een begeleidingscomité, evaluatiefiches 

exemple le RER, la gare de Mons ou encore la moder-
nisation de l’axe Bruxelles-Luxembourg?

Si l’on veut une Belgique plus mobile l’accélération des 
investissements publics s’impose alors qu’on tarde à voir 
la concrétisation de nombreux ^projets d’infrastructure.

Concernant la Belgique productive, le secrétaire 
d’État va-t-il articuler son plan de relance avec le Pacte 
national pour les investissements stratégiques qui avait 
été préparé par le premier ministre Charles Michel ou 
va-t-il considérer que le plan n’est plus à jour suite au 
contexte économique lié à la crise sanitaire et qu’il ne 
met plus l’accent sur les priorités du moment?

Concernant la facilité FRR de l’UE comment seront 
ventilés entre les différents niveaux de pouvoir les sub-
sides de 5,15 milliards d’euros et les prêts de 32 milliards 
d’euros et quelle autorité incarnera le secrétaire d’État 

pour ne pas apparaître comme le simple notaire des 
décisions prises par les acteurs politiques des autres 
niveaux de pouvoir?

Une partie des 13 milliards d’euros d’investissements 
d’ici 2024 sera donc financée par le PRR à hauteur de 
5,15 milliards d’euros dans un premier temps. Comment 
le secrétaire d’État envisage-t-il de compléter l’enve-
loppe des investissements à hauteur de 8 milliards 
d’euros pour atteindre le chiffre de 13 milliards d’euros 
en 2024? Quelle sera alors la répartition entre le fédéral 
et les entités fédérées? Qui va devoir mettre la main au 
portefeuille? Le financement de ces investissements se 
fera-t-il sur le reste de la législature jusqu’en 2024 ou 
dans une 2e phase ultérieure?

À quel montant se chiffrera exactement le financement 
par la SFPI? Quel sera le rôle assigné à la SFPI? Quel 
sera le montant réservé pour les entreprises publiques 
et pour les services publics?

Quelle sera la clef de répartition entre les investisse-
ments publics et les investissements privés?

Il faudra éviter à cet égard l’effet décevant du plan du 
Président de la Commission européenne Jean-Claude 
Juncker qui annonçait des milliards pour la relance euro-
péenne mais dont les investissements promis étaient 
plutôt basés sur un mécanisme d’effet d’amplification 
des investissements privés.

La méthode de travail de la note du secrétaire d’État 
est une usine à gaz où l’on retrouve l’intervention de nom-
breux groupes de travail, d’un comité d’accompagnement, 
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enzovoort. Er zal moeten worden verduidelijkt hoe al die 
instanties op elkaar zullen worden afgestemd, zo niet 
dreigt veel tijd verloren gaan door overleg. Het momentum 
van de beslissing en de arbitrage zal doorslaggevend zijn. 
Er zullen onpopulaire keuzes moeten worden gemaakt 
waarmee niet alle sectoren ingenomen zullen zijn. Het 
kan immers niet de bedoeling zijn iedereen tevreden te 
houden door vruchteloos kruimels in het rond te strooien.

Er moet werk worden gemaakt van een macro-eco-
nomische herstructurering die resultaten oplevert. De 
horizon van de staatssecretaris moet verder reiken dan 
2024, en de resultaten moeten werkelijk tastbaar zijn.

De heer Denis Ducarme (MR) benadrukt de helderheid 
van de beleidsnota van de staatssecretaris. Hij speelt 
open kaart betreffende de timing, de methodologie 
en de betrekkingen met de Europese Commissie. De 
productiviteit is een essentieel aspect van de relance 
en moet een van de belangrijkste doelstellingen van 
het herstelplan zijn.

Voor de follow-up van de werkzaamheden zal de 
staatssecretaris op regelmatige basis een stand van 
zaken moeten opmaken over de voortgang van het project 
en over de feedback van de Europese Commissie. De 
onderhandelingen met de Europese Commissie over 
de krachtlijnen van het Belgische herstelplan zullen op 
het scherp van de snede worden gevoerd.

De samenwerking tussen de federale overheid en de 
deelstaten moet gericht zijn op billijkheid, doeltreffend-
heid en afstemming op de einddoelstellingen.

Voor de MR-fractie moeten de kmo’s, de zelfstandigen 
en de grote ondernemingen het speerpunt zijn van het 
herstelplan. De aandacht voor de kmo’s en de zelfstan-
digen komt niet voldoende naar voren in de beleidsnota. 
Er moet dus moeten worden nagegaan hoe zij concreet 
bij het herstelplan kunnen worden betrokken. De heer 
Ducarme wijst erop dat 50 000 ondernemingen failliet 
zouden kunnen gaan.

De beleidsnota mag niet alleen over de grote sec-
toren gaan.

De staatssecretaris heeft het over een keynesiaans 
plan, maar er is ook nood aan een liberaal plan dat via 
belastingverlaging werkgelegenheid kan scheppen.

Het herstelplan moet ook dienen om de export een 
boost te geven. België is een land dat hoofdzakelijk op 
de export is gericht. Het Federaal Planbureau gaat in 
dat verband voor 2020 uit van een daling van de export 
met 8 %.

de fiches d’évaluation etc. Il faudra clarifier le processus 
d’articulation de toutes ces instances, sinon on risque 
de passer son temps à consulter. Le momentum de la 
décision et de l’arbitrage sera essentiel. Il faudra faire 
des choix impopulaires qui ne plairont pas à tous les 
secteurs. L’objectif n’est pas de satisfaire tout le monde 
par un saupoudrage infructueux.

Il faut œuvrer à un redéploiement macro-économique 
porteur de résultats. L’horizon pour le secrétaire d’État 
ne doit pas être 2024 mais un horizon à plus long terme 
avec des résultats réellement palpables.

Monsieur Denis Ducarme (MR) souligne la clarté de 
la note de déclaration de politique générale du secré-
taire d’État. Le secrétaire d’État joue cartes sur table 
concernant le timing, la méthodologie et les relations 
avec la Commission européenne. La productivité est un 
point essentiel du processus de relance qui doit figurer 
en tête des objectifs du plan de relance.

Pour le suivi du travail, le secrétaire d’État devra faire 
le point régulièrement sur les avancées du projet et sur 
les retours de la Commission européenne. La négociation 
avec la Commission européenne concernant les axes 
du plan de relance belge sera ardue.

La collaboration entre le Fédéral et les entités fédérées 
devra viser à l’équité, à l’efficacité et à la concorde dans 
ses objectifs finaux.,

Pour le MR les PME, les indépendants et les grandes 
entreprises doivent constituer une priorité dans le plan 
de relance. L’attention pour les PME et les indépendants 
n’est pas assez marquée dans la note. Il convient donc 
de déterminer la manière de les associer concrètement 
au Plan de relance. M. Ducarme rappelle que les faillites 
pourraient concerner 50 000 entreprises.

La note ne doit envisager que les grands secteurs.

Le secrétaire d’État parle d’un plan keynesien, mais 
il faut aussi un plan libéral devant permettre d’offrir du 
travail notamment par des allègements fiscaux.

Le plan de relance doit également servir à booster les 
exportations. La Belgique est un pays essentiellement 
orienté vers l’exportation. À cet égard le Bureau du Plan 
prévoit pour l’année 2020 une baisse des exportations 
de 8 %.
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In het herstelplan moet ook in ruime mate een beroep 
worden gedaan op privéinvesteringen.

De relaties met de lokale overheden, die volgens de 
beleidsnota van de staatssecretaris wel degelijk bij het 
herstelplan worden betrokken, zullen duidelijk moeten 
worden gestructureerd. Ook de plattelandssectoren 
zouden bij dat herstelproject moeten worden betrokken.

Kan de staatssecretaris meer duidelijkheid verschaf-
fen over de moderne kwartieren van Defensie, alsook 
over de wijze waarop dit project op het herstelplan kan 
worden afgestemd?

Er zal blijk moeten worden gegeven van transparantie 
en grote objectiviteit bij de keuze voor projecten en bij 
de communicatie met het Parlement.

De administratieve vereenvoudiging die in de recente 
studie van UNIZO aan bod is gekomen, is tevens een 
factor die aan het herstel kan bijdragen.

Ten slotte wijst de heer Ducarme erop dat de vorige 
eerste minister heeft gewerkt aan een herstelplan toen 
de regering in lopende zaken was. Het spreekt voor zich 
dat de verwezenlijking van dat plan een taak is voor een 
regering met volheid van bevoegdheden, niet voor een 
regering in lopende zaken.

B. Antwoorden van de staatssecretaris

De heer Thomas Dermine, staatssecretaris voor 
Relance en Strategische Investeringen, belast met 
Wetenschapsbeleid, toegevoegd aan de minister van 
Economie en Werk, beantwoordt de vragen van de 
commissieleden.

Hij is ingenomen met de kwaliteit van de constructieve 
opmerkingen van de commissieleden. Hij bevestigt dat 
er wel degelijk grondig overleg zal worden gepleegd 
met het Parlement teneinde het herstelplan te verfijnen.

Met betrekking tot de verdeelsleutel herhaalt hij dat 
de federale regering aan de Europese Commissie een 
nationaal plan moet voorleggen dat het resultaat zal 
zijn van het overleg tussen de Federale Staat en de 
deelstaten. Het debat over de verdeelsleutel moet dus 
ook samen met de deelstaten worden gevoerd.

Het herstelplan mag geen opsomming van de projecten 
van de gewesten zijn. Er zou een risico op versnippering 
bestaan en de Europese Commissie zou het herstelplan 
dan kunnen verwerpen omdat het niet samenhangend 
genoeg is.

Les investissements privés doivent être largement 
mobilisés dans le Plan de relance.

Il faudra bien structurer les relations avec les pouvoirs 
locaux qui sont bien associés au Plan de relance dans 
la note du secrétaire d’État. Il conviendra d’y associer 
le monde de la ruralité qui doit également participer à 
cet exercice de relance.

Le secrétaire d’État pourrait-il donner quelques préci-
sions concernant les quartiers modernes de la défense 
et la manière dont ce projet s’articule avec le Plan de 
relance?

Il faudra faire preuve de transparence et d’une grande 
objectivité dans le choix des projets et également dans 
la communication au Parlement.

La simplification administrative citée dans l’étude 
récente de l’UNIZO constitue également un facteur de 
relance.

Enfin M. Ducarme précise que l’ancienne Première 
ministre a œuvré à un projet de relance dans un gou-
vernement en affaires courantes. Il va sans dire que la 
concrétisation du plan de relance doit être assumée 
par un gouvernement de plein exercice et non par un 
gouvernement en affaires courantes.

B. Réponses du secrétaire d’État

M. Thomas Dermine secrétaire d’État à la Relance et 
aux investissements stratégiques, répond aux questions 
des membres de la commission.

Il souligne la qualité des observations constructives 
de la commission. Il confirme qu’il y aura bel et bien 
une concertation approfondie avec le Parlement pour 
enrichir le travail du Plan de relance.

Concernant la clef de répartition, il répète que le 
gouvernement fédéral doit remettre à la Commission 
européenne un seul plan national qui sera le fruit des 
discussions entre le fédéral et les entités fédérées. La 
discussion sur la clef de répartition doit donc également 
avoir lieu avec les entités fédérées;

Le plan de relance ne doit pas être une énumération 
des projets des régions. Il y aurait un risque de saupou-
drage et la commission pourrait alors retoquer un plan 
de relance qui manquerait de cohérence.
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In plaats daarvan zal dus overeenstemming moeten 
worden bereikt over enkele belangrijke thema’s, die 
trouwens zijn opgenomen in de beleidsverklaring van 
de federale regering. De werkgroepen zullen weer aan 
de slag moeten met de projecten van de deelstaten 
waarover interfederale onderhandelingen zullen worden 
gevoerd. Het spreekt voor zich dat elke deelstaat een 
deel van de subsidies uit het herstelplan zal ontvangen. 
De besprekingen zullen dus op drie niveaus plaatsvinden: 
tussen het federale niveau en de deelstaten, tussen de 
deelstaten onderling en tussen de Franstaligen en de 
Nederlandstaligen onderling.

De financiering van de privéondernemingen zal een 
hefboomeffect hebben op de investeringen in de privésec-
tor. Er zal worden geïnvesteerd in de privéondernemingen 
die werkgelegenheid en toegevoegde waarde creëren 
en die innovatief zijn. Om het effect van de overdracht 
tussen de overheids- en de privéinvesteringen te maxi-
maliseren, zal een beroep worden gedaan op projecten 

die zowel door de overheids- als de privésector worden 
gefinancierd, evenals op gemengde fondsen. Om de 
13 miljard euro aan investeringen in 2024 te halen, 
zal behalve op de 5,15 miljard euro van de Europese 
Commissie derhalve een beroep worden gedaan op 
eigen investeringen van de overheid, op subsidies van 
de FPIM (500 miljoen euro in 2021 en 250 miljoen euro 
in 2022, die daarvoor privéinvesteringen in stelling zal 
brengen), alsook op investeringen van de privésector.

Om de investeringen aan te trekken, moeten deze niet 
alleen rendabel zijn, maar ook vertrouwen wekken en 
productief zijn, wat inhoudt dat ze in de toekomst fiscale 
ontvangsten moeten genereren en moeten bijdragen tot 
werkgelegenheidscreatie op lange termijn.

De door de Europese Commissie gevraagde hervor-
mingen zullen worden opgenomen in het herstelplan en 
zullen berusten op de aanbevelingen die zijn vervat in 
de Europese semesters van 2019 en 2020. De door de 
Europese Commissie in 2019 opgelegde hervormingen 
betreffende de arbeidsmarkt, de pensioenen en de 
fiscaliteit vrijwaren niet alleen het sociaaleconomisch 
weefsel na de coronacrisis in 2020, maar zijn tevens 
opgenomen in het regeerakkoord.

In het herstelplan wordt rekening gehouden met 
mobilisatie en transparantie. Zo zal het advies worden 
ingewonnen van een adviesraad, bestaande uit afgevaar-
digden van de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven en 
van de Federale Raad voor duurzame ontwikkeling, die 
de verenigingen en de milieubeschermingsorganisaties 
vertegenwoordigen.

Il faudra donc plutôt se mettre d’accord sur quelques 
grands thèmes qui sont d’ailleurs repris dans la décla-
ration de politique générale du gouvernement fédéral. 
Les groupes de travail devront faire remonter les projets 
des entités fédérées qui feront l’objet de négociations 
interfédérales. Il va de soi que chaque entité fédérée 
bénéficiera d’une part des subsides du plan de relance. 
Les discussions auront donc lieu à 3 niveaux: une discus-
sion entre le niveau fédéral et les entités fédérées, une 
discussion entre les entités fédérées et une discussion 
intra-francophone et intra-néerlandophone.

Le financement des entreprises privées aura un effet 
multiplicateur sur les investissements dans le secteur 
privé. Les investissements se feront dans les entreprises 
privées créatrices d’emploi et de valeur ajoutée et inno-
vantes Pour maximiser l’effet de transmission entre les 
investissements publics et les investissements privés il 
sera fait appel à des projets cofinancés par le public et 

le privé et à des fonds mixtes. Donc pour atteindre les 
13 milliards d’euros d’investissements en 2024, outre les 
5,15 milliards d’euros de la Commission européenne il 
sera fait appel à des investissements propres du gouver-
nement, aux subsides de la SFPI (500 millions d’euros 
en 2021 et 250 millions d’euros en 2022) qui mobilisera 
notamment des investissements privés et aux investis-
sements du secteur privé.

Pour attirer les investissements il faut que outre leur 

rentabilité ceux-ci inspirent confiance et soient productifs, 
à savoir qu’ils créent des revenus fiscaux dans le futur 
et aident à créer cde l’emploi sur le long terme.

Les réformes demandées par la Commission euro-
péenne feront partie intégrante du plan de relance. 
Elles seront articulées sur les recommandations des 
Semestres européens de la Commission européenne 
de 2019 et de 2020. Outre le fait de préserver le tissu 
socio-économique suite à la crise du coronavirus en 2020, 
les réformes requises par la Commission européenne 
en 2019 concernant le marché du travail, les pensions 
et la fiscalité sont également intégrées dans l’accord 
de gouvernement.

Il est tenu compte de la mobilisation et de la transpa-
rence dans le plan de relance. Ainsi il sera fait appel à 
l’avis d’un conseil consultatif regroupant des délégués 
du Conseil central de l’économie et du Conseil fédéral du 
développement durable représentant le monde associatif 
et des organes pour la défense de l’environnement.
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De Europese Commissie krijgt twee maanden de tijd 
om het herstelplan onder de loep te nemen. De concrete 
tenuitvoerlegging ervan moet vóór 2026 plaatsvinden. De 
follow-up van het plan zal met regelmatige tussenpozen 
worden gepubliceerd, met het oog op de transparantie 
ten aanzien van het publiek. Het Parlement zal regelmatig 
op de hoogte worden gehouden.

Het is belangrijk dat het herstelplan werk maakt van 
de productiviteit. Een dalende export en administratieve 
rompslomp zijn immers pijnpunten die moeten worden 
weggewerkt om aan de productiviteit een nieuw elan 
te geven.

Het voormalige Nationaal Plan voor Strategische 
Investeringen van 2018 kwam tegemoet aan structurele 
knelpunten die vóór de gezondheidscrisis bestonden. Die 
crisis heeft de macro-economische realiteit veranderd 
en thans zijn de overheidsinvesteringen welkom. Om het 
bedrag van 13 miljard euro aan investeringen, met name 
3,4 % van het bbp in 2024, te halen, zal moeten worden 
uitgekeken naar wervende en innoverende projecten.

De “kwartieren van de toekomst” zijn een project 
van Defensie om het leger beter in de stadswijken te 
integreren; het is de bedoeling de infrastructuur van het 
leger te delen in de stedelijke ruimte, bijvoorbeeld voor 
bedrijven die deelnemen aan onderzoeksprojecten met 
het leger, dan wel in scholen die belangstelling hebben 
voor de activiteiten van het leger. Dit project van Defensie 
zou meer dan 10 000 banen moeten opleveren. Deze 
projecten zouden moeten worden uitgerold in provincies 
waar het leger momenteel minder aanwezig is. Ze sluiten 
perfect aan bij de dynamiek van het herstelplan.

Met betrekking tot het tijdpad voor de investeringen 
zal de verwezenlijking van de projecten moeten worden 
geoptimaliseerd zodat ze op het meest geschikte moment 
tot stand komen en daar waar ze het meest nodig zijn. 
Op grond van het criterium “maturiteit van het project” 
zal de volgorde van prioriteit worden bepaald. Projecten 
met een vergevorderde maturiteit zullen de komende 
jaren zo snel mogelijk tot stand worden gebracht.

Bij de digitale transitie zal het risico op versnippering 
moeten worden voorkomen en zal er ook voor moeten 
worden gezorgd dat bij voorrang wordt voorzien in de 
nodige infrastructuur voor glasvezel en 5G.

Op het gebied van de digitale administratie zal werk 
moeten worden gemaakt van de digitalisering en de 
administratieve vereenvoudiging. Tevens zullen de di-
gitale vaardigheden van het personeel moeten worden 
aangescherpt. Een verschuiving van vaardigheden is 
essentieel om in digitale banen aan de slag te kunnen.

La Commission européenne aura 2 mois pour exami-
ner le plan de relance dont la mise en œuvre concrète 
doit se produire avant 2026. Le suivi du plan de relance 
sera publié à intervalles réguliers par souci de transpa-
rence vis-vis du public. Le Parlement sera tenu informé 
régulièrement.

Il est important de travailler sur la productivité dans 
le plan de relance. La baisse des exportations et les 
lourdeurs administratives constituent en effet des pro-
blèmes à résoudre pour redynamiser la productivité.

L’ancien Plan national d’investissements stratégiques 
de 2018 répondait à des problèmes structurels présents 
avant la crise sanitaire. Celle-ci a fait changer la réalité 
macro-économique et les investissements publics sont 
à présent les bienvenus. Pour atteindre le montant de 
13 milliards d’euros de fonds, à savoir 3,4 % du PIB 
en 2024 il faudra trouver des projets mobilisateurs et 
innovants.

Concernant les “quartiers de l’avenir” il s’agit d’un 
projet de la Défense Nationale pour mieux intégrer 
l’armée dans les quartiers urbains; Il s’agit de partager 
l’infrastructure de l’armée dans l’espace urbain par 
exemple pour des entreprises qui participent à des pro-
jets de recherche avec l’armée ou dans des écoles qui 
sont intéressées par les activités de l’armée. Ce projet 
de la Défense devrait créer plus de 10 000 emplois. Ces 
projets devraient être localisés dans des provinces où 
l’armée est moins présente actuellement. Ils s’inscrivent 
parfaitement dans la dynamique du Plan de relance.

Concernant le calendrier des investissements, il y 
aura lieu d’optimiser la concrétisation des projets pour 
que ceux-ci se réalisent au moment le plus opportun 
et là où on en a le plus besoin. Le critère de maturité 
du projet servira de degré de priorisation. Les projets 
à maturité avancée seront réalisés le plus rapidement 
possible dans les années à venir.

Quant à la transition digitale, il faudra éviter le risque 
de dispersion et il faudra aussi s’assurer de la mise en 
place prioritaire de l’infrastructure requise pour la fibre 
optique et la 5G.

En ce qui concerne l’administration numérique il 
faudra développer la digitalisation et la simplification 
administrative. Il faudra également améliorer les com-
pétences numériques du personnel. Une mutation des 
compétences est essentielle pour pouvoir occuper des 
emplois digitaux.
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In verband met onderzoek en ontwikkeling zullen zowel 
op federaal niveau als bij de deelstaten bepaalde niches 
van technologische innovatie moeten worden ontwikkeld.

De internationale uitstraling van het herstelplan is 
eveneens van fundamenteel belang. De staatssecre-
taris verbindt zich ertoe op dit belangrijke onderdeel in 
te gaan tijdens de latere debatten met de commissie.

Tot slot stelt de staatssecretaris voor de resultaten van 
de rapporten die hij om de zes maanden ten behoeve 
van de Europese Commissie zal moeten redigeren, met 
de commissie te delen.

C. Replieken

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) beklem-
toont dat zijn fractie in de toekomst nauwlettend zal 
toezien op de investeringen die een ecologische transitie 
teweegbrengen, alsook op de inaanmerkingneming van 
het lokale aspect bij het overlegproces.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) benadrukt dat het 
investeringsplan niet alleen op overheidsinvesteringen 
mag berusten en dat ook rekening moet worden ge-
houden met de creativiteit van de privéondernemingen.

De rapportering aan de commissie zal op een the-
matische grondslag moeten gebeuren; de commissie 
zal de mogelijkheid hebben de vertegenwoordigers van 
de lokale overheden te horen. Hij feliciteert de staats-
secretaris met de aanpak via overleg met de deelstaten.

De heer Maxime Prévot (cdH) wil weten hoe de fa-
sering van het herstel zal verlopen en hoe de delta 
spread tussen de 5,15 miljard euro van de Europese 
Commissie en de tegen 2024 geplande 13 miljard euro 
concreet vorm zal krijgen.

Aangaande de verdeelsleutel maant hij de staatsse-
cretaris aan de manco’s te voorkomen van het verdeel-
sleutelmodel van de NMBS, dat berust op het jaarperi-
odiciteitscriterium en de 60/40-verdeling. Er moet een 
strategische meerjarenvisie worden uitgewerkt, en de 
bij het herstelplan betrokken deelstaten moeten soepel 
kunnen omgaan met de jaarperiodiciteit van de bedragen.

Ten slotte merkt de spreker inzake het beleid van de 
Europese Commissie op dat de EU weliswaar tijdelijk 
aanmoedigt overheidsuitgaven te doen en schulden aan 
te gaan, maar dat zij in de nabije toekomst de budgettaire 
teugels weer zal aantrekken. Derhalve zal blijk moeten 
worden gegeven van coherentie; er zal een herstelbeleid 
moeten worden gevoerd dat de economie van het land 
in fine niet verstikt door een overmatige schuldgraad.

Au niveau de la recherche et du développement il 
conviendra de développer certaines niches d’innovation 
technologique tant au niveau fédéral que des entités 
fédérées.

Le rayonnement international du plan de relance est 
également fondamental. Le secrétaire d’État s’engage à 
aborder cet important chapitre lors des débats ultérieurs 
avec la Commission.

Enfin le secrétaire d’État propose de partager avec la 
commission les résultats des rapports qu’il devra faire 
tous les 6 mois à la Commission européenne.

C. Répliques

Monsieur Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) sou-
ligne que son groupe sera vigilant à l’avenir sur les 
investissements porteurs de transition écologique et sur 
la prise en compte de l’aspect local dans le processus 
de concertation.

Monsieur Kristof Calvo (Ecolo-Groen) souligne que le 
plan d’investissements ne doit pas se faire uniquement 
sur des investissements publics et qu’il faut également 
prendre en compte la créativité des entreprises privées.

Le rapportage à la commission devra se faire sur une 
base thématique et la commission pourra entendre des 
représentants des pouvoirs locaux. Il félicite le secrétaire 
d’État pour la méthodologie de la consultation avec les 
entités fédérées.

Monsieur Maxime Prévot (cdH) voudrait savoir quel 
sera le rythme de phasage de la relance et comment 
sera concrétisé le delta d’écart entre les 5,15 milliards 
d’euros de la commission européenne et les 13 milliards  
d’euros prévus d’ici 2024.

Concernant la clef de répartition, il enjoint le secré-
taire d’État d’éviter les travers du modèle de la clef de 
répartition de la SNCB qui est basée sur le critère de 
l’annualité et de la répartition 60/40. Il faut au contraire 
développer une vision stratégique pluriannuelle et don-
ner aux entités du plan de relance la souplesse requise 
concernant l’annualité des montants à engager.

Enfin concernant la politique de la Commission euro-
péenne, l’intervenant fait observer que l’UE encourage 
temporairement à faire des dépenses publiques et à 
s’endetter mais qu’elle redéploiera dans un futur proche 
son carcan de contraintes budgétaires. Il faudra donc 
faire preuve de cohérence et mener une politique de 
relance qui in fine n’asphyxie pas l’économie du pays 
par un endettement disproportionné.
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III. — ADVIES

De commissie brengt vervolgens met 11 tegen 6 
stemmen een gunstig advies uit over sectie 32 – FOD 
Economie (partim: Relance en Strategische investerin-
gen) van het ontwerp van algemene uitgavenbegroting 
voor het begrotingsjaar 2021.

De naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Kristof Calvo, Gilles Vanden Burre, 
Stefaan Van Hecke

PS: Christophe Lacroix, Leslie Leoni, Philippe Tison

MR: Denis Ducarme, Florence Reuter

CD&V: Leen Dierick

Open Vld: Kathleen Verhelst

sp.a: Kris Verduyckt

Hebben tegengestemd:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel

PVDA-PTB: Roberto D’Amico

Hebben zich onthouden:

Nihil.

De rapporteur, De voorzitter,

Christian LEYSEN Stefaan VAN HECKE

III. — AVIS

La commission émet ensuite, par 11 voix contre 6, 
un avis favorable sur la section 32 – SPF Économie 
(partim: Relance et Investissements stratégiques) du 
projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2021.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Kristof Calvo, Gilles Vanden Burre, 
Stefaan Van Hecke 

PS: Christophe Lacroix, Leslie Leoni, Philippe Tison

MR: Denis Ducarme, Florence Reuter

CD&V: Leen Dierick

Open Vld: Kathleen Verhelst

sp.a: Kris Verduyckt

Ont voté contre:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel

PVDA-PTB: Roberto D’Amico

Se sont abstenus:

Nihil.

Le rapporteur, Le président,

Christian LEYSEN Stefaan VAN HECKE
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